
sylwan 154 (3): 187−216, 2010

Sprawozdanie Zarządu Głównego z działalności 
Polskiego Towarzystwa Leśnego 
od 7 września 2008 roku do 18 września 2009 roku

Dane ogólne

Sprawozdanie dotyczy działalności Polskiego Towarzystwa Leśnego za okres od 108. Zjazdu 

w Cedzynie k. Kielc (7 września 2008) do 109. Zjazdu w Gorzowie Wielkopolskim (18 września

2009). W okresie sprawozdawczym w strukturze Towarzystwa działało 10 komisji problemo−

wych, 5 komisji funkcjonalnych i 20 oddziałów. Zgodnie z danymi zawartymi w sprawozdaniach

oddziałów, Towarzystwo liczy obecnie 4316 członków i zwiększyło stan liczebny o 55 osób.

Działalność statutową Towarzystwa w okresie sprawozdawczym wspomogło finansowo tylko 

7 członków wspierających. Prowadzoną przez Towarzystwo budowę pomnika Adama Loreta 

w Warszawie wsparło 416 nadleśnictw i 8 osób prywatnych. Obecnie 17 osób posiada godność

członka honorowego PTL. 

Realizacja wniosków ze 108. Zjazdu Delegatów Oddziałów PTL 
w Cedzynie k. Kielc 

Wnioski i postulaty 108. Zjazdu Delegatów Oddziałów Polskiego Towarzystwa Leśnego zostały

wypracowane w trzech grupach dotyczących ochrony przyrody w lasach, problematyki lasów 

i leśnictwa oraz funkcjonowania Polskiego Towarzystwa Leśnego.

OCHRONA PRZYRODY W LASACH.

1. Wygłoszone przez wybitnych specjalistów referaty na Sympozjum „Zasoby przyrodnicze 

polskich lasów” raz jeszcze potwierdziły, że w ekosystemach leśnych bytuje około 60−65%

wszystkich gatunków roślin, zwierząt, grzybów i mikroorganizmów. Oznacza to, że leśnicy,

gospodarując na 1/3 powierzchni lądowej Polski, ponoszą wielką odpowiedzialność za stan 

i ochronę różnorodności biologicznej i nie mogą być pomijani, co się niestety często zdarza, 

w decyzjach dotyczących prawa i realizacji zadań ochrony przyrody w naszym kraju.

2. Składamy podziękowania leśnikom oraz współpracującym z nimi naukowcom i przedstawi−

cielom pozarządowych ruchów i organizacji przyrodniczych za przeprowadzenie w latach

2006−2007 inwentaryzacji przyrodniczej, której wyniki pozwolą na precyzyjniejszą ochronę

siedlisk oraz gatunków zwierząt i roślin, zgodnie z dyrektywami Unii Europejskiej i zasada−

mi tworzenia Europejskiej Sieci Ekologicznej Natura 2000. 

3. Inwentaryzacja przyrodnicza wykazała, że zasady wielofunkcyjnej gospodarki leśnej są dobrze

realizowane. W ostatnich latach nadal następuje wzrost powierzchni lasów i zapasu drewna

przy zwiększonym jego pozyskaniu, zwiększa się wypełnianie funkcji społecznych przez

udostępnianie lasów na cele edukacyjne, łowieckie, turystyczne i rekreacyjne oraz do zbioru

płodów runa leśnego – przy zachowaniu dużej różnorodności biologicznej oraz ochronie

zagrożonych siedlisk i gatunków, ważnych dla ochrony przyrody na obszarze Polski i Europy. 

4. Uważamy za konieczne wprowadzenie zasady wartościowania działań gospodarstwa leśnego

na rzecz ochrony przyrody. Należy opracować stosunkowo proste metody i sposoby wylicza−

nia kosztów pośrednich, bezpośrednich oraz tzw. utraconych korzyści. Pożytecznym byłoby
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przygotowywanie rocznych raportów Lasów Państwowych o ochronie przyrody i szerokie

informowanie społeczeństwa, w szczególności kręgów organizacji ekologicznych, o dokona−

niach rzeczowych i poniesionych na ich realizację kosztach. 

PROBLEMATYKA LASÓW I LEŚNICTWA.

1. W trosce o ochronę lasów wszystkich form własności apelujemy do Ministra Środowiska 

o intensyfikację prac nad aktualizacją informacji o powierzchni lasów niepaństwowych. Od lat

wiele dziesiątków tysięcy hektarów zalesionych i odnowionych naturalnie gruntów porolnych

pozostaje w ewidencji geodezyjnej gruntami rolnymi. 

2. Postulujemy, aby wobec zagrożenia ze strony korników świerkowych, Minister Środowiska

powołał zespół ekspertów w celu ustalenia stanu sanitarnego drzewostanów świerkowych 

w rezerwatach przyrody Puszczy Białowieskiej oraz opracowania metod postępowania

ochronnego w rezerwatach i sąsiadujących z nimi drzewostanach gospodarczych. 

3. Popieramy ideę Dyrektora Generalnego Lasów Państwowych powołania spośród wybitnych

naukowców i praktyków Zespołu Doradców, który tworzyłby osłonę naukową ciągłości roz−

woju Lasów Państwowych i innowacyjności systemu zarządzania lasami.

4. Uważamy za konieczne opracowanie z inicjatywy kierownictwa Lasów Państwowych nowych

zasad sprzedaży drewna. 

5. Z niepokojem obserwujemy narastającą ilość powstających i obowiązujących w PGL LP

zarządzeń, co może doprowadzić do zdominowania prac i działalności typowo leśnej przez jej

elementy biurokratyczne oraz zmniejszyć samodzielność i inicjatywy nadleśnictw, a także

spowodować nadmierną centralizacją zarządzania obszarami lasów i kadrami pracowników. 

6. Zwracamy uwagę całemu środowisku leśników na konieczność dalszego rozwoju prac gle−

bowo−siedliskowych w lasach wszystkich form własności oraz nadania gleboznawstwu leśne−

mu właściwej rangi w urządzania lasu i planowaniu hodowlanym. 

7. Przyjmujemy do wiadomości i realizacji sprawozdania i wnioski z sesji naukowej „Buk na

granicy gromadnego zasięgu i jego rola w gospodarce leśnej RDLP Lublin”, która odbyła się

w maju 2008 roku na terenie Nadleśnictwa Chotyłów. 

FUNKCJONOWANIE POLSKIEGO TOWARZYSTWA LEŚNEGO.

1. Należy rozważyć możliwość wykorzystania obecności na sesji naukowej i Zjeździe Delegatów

członków Komisji problemowych i funkcjonalnych PTL, do organizacji spotkań roboczych,

poświęconych przedyskutowaniu najpilniejszych i aktualnych problemów wchodzących 

w obszar ich zainteresowań. Efektem takich spotkań mogłoby być przedstawienie Zjazdowi

Delegatów projektów ewentualnych stanowisk i wniosków. Spotkania takie miałyby również

na celu zaktywizowanie pracy komisji, niewykorzystanych dotąd w pełni struktur naszego

Towarzystwa. 

2. Wszyscy członkowie oraz struktury organizacyjne PTL powinny w swoich działaniach

bardziej intensywnie eksponować pozycję naszego Towarzystwa jako niezależnej społecznej

organizacji pozarządowej, także przy wykorzystaniu środków masowego przekazu. 

3. Zwracamy uwagę Oddziałom Towarzystwa na potrzebę i obowiązek trwałego upamiętniania

wybitnych leśników i znaczących zdarzeń oraz rocznic na terenach objętych działalnością

oddziałów terenowych. 

4. Postulujemy, aby Komisja Wniosków miała charakter stały (na całą kadencję), a wnioski i po−

stulaty były przygotowywane do akceptacji Zjazdu Delegatów przez cały rok. Powinno to

sprzyjać ich lepszemu przygotowywaniu pod względem merytorycznym i językowym. 

5. Uczestnicy sympozjum i 108. Zjazdu PTL w Cedzynie k. Kielc wyrażają wielkie podzię−

kowania za wzorową organizację i serdeczną gościnę, jakiej na Ziemi Świętokrzyskiej udzielili
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nam Dyrekcja i Pracownicy Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Radomiu oraz

Zarządy i Członkowie Oddziałów Świętokrzyskiego i Radomskiego. (Realizacja: w imieniu

Zarządu Głównego Przewodniczący ZG przekazał RDLP Radom, Oddziałom Radomskiemu

i Świętokrzyskiemu oraz imiennie wielu indywidualnym osobom podziękowania za organi−

zację 108. Zjazdu).

Większość wniosków miała charakter informacyjny zwracając uwagę na główne problemy lasów

i leśnictwa, w tym szczególnie ochrony przyrody w lasach. Wnioski i postulaty 108. Zjazdu PTL

zostały przesłane do Ministra Środowiska, Dyrektora Departamentu Leśnictwa MŚ, Dyrektora

Generalnego LP, dyrekcji regionalnych LP oraz wszystkich oddziałów, a także prasy leśnej,

której część tekst ten opublikowała. Wnioski dotyczące funkcjonowania PTL były szeroko

dyskutowane na zorganizowanym w dniach 16−17 marca 2009 roku na terenie LZD Siemianice

spotkaniu dotyczącym polepszenia form pracy wszystkich struktur organizacyjnych

Towarzystwa (Zarządu Głównego, Oddziałów oraz Komisji). Powołano stałą Komisję Wniosków.

Zarząd Główny wybrał jej przewodniczącego, którym został Bogdan Gieburowski. 

Działalność Zarządu Głównego i Prezydium

W okresie sprawozdawczym Zarząd Główny działał w składzie 30−osobowym, a jego Prezydium

– 12−osobowym. Posiedzenia Zarządu Głównego odbyły się w Warszawie (26 listopada 2008) 

i w Gorzowie Wielkopolskim (15 września 2009). Prezydium ZG odbyło jedno posiedzenie 

(5 lutego 2009). Na spotkaniach Zarządu Głównego i Prezydium ZG omówiono następujące

zagadnienia: 

– stan przygotowań do 109. Zjazdu Delegatów PTL w Gorzowie Wielkopolskim, organi−

zowanego przez Oddział Szczeciński,

– wybór tematyki sesji naukowej 109. Zjazdu. Zdecydowano, że sesja naukowa

poświecona będzie problematyce społeczno−ekonomiczych uwarunkowań przyszłości

polskiego leśnictwa. Choć rola leśnictwa w PKB kraju jest niewielka, to w połączeniu 

z innymi sektorami gospodarki narodowej, z którymi leśnictwo współpracuje, stanowi

ono ważny element ekonomii i przyczynia się do rozwoju kraju,

– działania zwiększające liczbę członków PTL w najmniej licznych oddziałach,

– plany pracy na rok 2009,

– realizacja budowy pomnika Adama Loreta – pierwszego dyrektora Lasów Państwowych,

– dyskusja nad wydaniem broszury o Adamie Lorecie,

– informacje o nadaniu Izbie Edukacji Przyrodniczo−Leśnej w byłym Nadleśnictwie

Przejmy (obecnie leśniczówka) imienia Polskiego Towarzystwa Leśnego,

– wyznaczenie po jednej osobie z oddziału do stałej Komisji Wniosków i Uchwał,

– plany wydania reprintu „Słownika leśnego, bartniczego, bursztyniarskiego i orylskiego”

z 1846 roku w 150−tą rocznicę śmierci autora – wybitnego leśnika Wiktora Kozłowskiego.

Słownik ten stanowi bogate źródło terminologii leśnej z tamtego okresu i jest pierwszym

słownikiem leśnym w języku polskim. Planowany nakład wynosi 500 egzemplarzy,

– wydanie przez PTL obszernej publikacji dotyczącej dziedzictwa kulturowego w lasach

polskich,

– losy siedziby biura ZG PTL po przeniesieniu się IBL do Sękocina Starego,

– stan realizacji wniosków ze 108. Zjazdu PTL w Cedzynie k. Kielc,

– kontakty PTL z towarzystwami leśnymi w innych krajach,

– strona internetowa Towarzystwa,
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– omówienie programów prac komisji problemowych,

– sprawy finansowe i merytoryczne miesięcznika „Sylwan”,

– aktualne problemy leśnictwa i Lasów Państwowych,

– dyskusja na ściąganiem składek od emerytów−członków PTL,

– przeprowadzka biura ZG PTL,

– zakup nowych mebli i kserografu do biura ZG PTL,

– sprawy bieżące Towarzystwa.

Zarząd Główny PTL zorganizował w dniach 16−17 marca 2009 roku posiedzenie pt. „Przyszłość

i propozycje nowych form działalności PTL” w Leśnym Zakładzie Doświadczalnym 

w Siemianicach. W zebraniu uczestniczyli przewodniczący zarządów oddziałów PTL, przewod−

niczący komisji problemowych Zarządu Głównego i członkowie Prezydium Zarządu Głównego

Polskiego Towarzystwa Leśnego. W czasie spotkania dyskutowano przemyślenia, pomysły, inic−

jatywy i propozycje związane z aktywizacją i uatrakcyjnieniem form działalności Polskiego

Towarzystwa Leśnego – cele na dziś i najbliższe miesiące oraz plany długoterminowe. W czasie

spotkania przedstawiono wiele postulatów, stwierdzeń i wniosków. Do ważniejszych z nich

należą:

– w działalności Polskiego Towarzystwa Leśnego powinna być łączność pomiędzy tradycją

ponad 120 lat działalności Towarzystwa a wyzwaniami nowoczesności,

– Towarzystwo powinno wypracować nowe formy działalności, które będą atrakcyjne dla

młodych ludzi wstępujących w Jego szeregi,

– działa 20 oddziałów terenowych PTL. Każdy oddział ma swoją specyfikę i należy usza−

nować różnorodne formy działania adekwatne do możliwości i potrzeb lokalnych,

– działalność oddziałów powinna opierać się na merytorycznie przygotowanych przez

Zarząd Oddziału „Planach pracy oddziału” uwzględniających możliwości organizacyjne,

społeczne i ekonomiczne,

– komisje problemowe działające przy Zarządzie Głównym PTL powinny skupiać zespół

specjalistów z dziedziny działalności komisji. Komisje muszą śledzić działalność i prob−

lemy w powierzonej jej dziedzinie leśnej. Aktywność Komisji powinna być widoczna 

w organizowaniu konferencji, odczytów, seminariów i w wydawaniu materiałów proble−

mowych,

– suma działalności Zarządu Głównego, zarządów oddziałów, kół terenowych i komisji

stanowi o wartości merytorycznej i sile oddziaływania na członków Towarzystwa i na

społeczeństwo,

– wystąpiono z propozycją do Zjazdu Delegatów Oddziałów dotyczącą zniesienia składek

członkowskich od emerytów w związku z trudnościami w ich ściągalności,

– wyznaczenie po jednej osobie z oddziału do stałej Komisji Wniosków i Uchwał. Osoby

te muszą być delegatami na Zjazd. Wyznaczenie takiej stałej komisji jest konieczne ze

względu na niemożność opracowania wszystkich wniosków w trakcie trwania Zjazdu

Delegatów. Wnioski można i należy zgłaszać wcześniej i odpowiednio je przygotować,

tak aby były dopracowane merytorycznie i językowo,

– niezależność finansowa Towarzystwa wyznacza ramy działalności. Należy intensyfikować

działania w pozyskiwaniu środków pieniężnych,

– Lasy Państwowe winny być partnerem PTL,

– majątek Towarzystwa powinien umożliwić realizację celów statutowych Towarzystwa

(pozyskiwanie środków zewnętrznych, członkowie wspierający PTL),
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– rozwijanie komunikacji wewnątrz stowarzyszenia jest szansą Towarzystwa (Biuletyn

PTL, strona internetowa PTL),

– zasadne wydaje się propagowanie form działalności oddziałów sprzyjających aktywizacji

pracy Towarzystwa,

– wizualizacja Towarzystwa i jego działania formą promocji Towarzystwa i jego roli w spo−

łeczeństwie,

– duża rola kół terenowych działających zazwyczaj przy nadleśnictwach w kształtowaniu

wizerunku Polskiego Towarzystwa Leśnego,

– propozycja wprowadzenia kadencyjności przewodniczących i członków zarządu komisji

problemowych na okres 4 lat – kadencyjność i rozliczanie przed ZG PTL,

– promowanie liderów. Lider powinien skupiać wokół siebie członków chcących działać

społecznie w komisjach problemowych ZG PTL,

– zdobywanie środków pozarządowych na działalność statutową Towarzystwa. Znalezienie

osób, które by się tym zajęły. Organizacja przepływu informacji o środkach

pozarządowych,

– wypracowanie metod przyciągania ludzi młodych do Towarzystwa,

– promocja ludzi młodych poprzez powierzanie im różnych funkcji i aktywne włączanie

ich w działalność bieżącą,

– promowanie osób aktywnych, chcących działać społecznie – ułatwianie działania w struk−

turach PTL,

– organizacja „banku prelegentów” z gotowymi referatami na potrzeby oddziałów,

– zorganizowanie właściwego przepływu informacji o działalności oddziału dla członków

oddziału,

– przypominanie działalności zmarłych leśników, którzy zasłużyli się dla Towarzystwa 

i leśnictwa,

– aktywizacja dialogu w różnych formach z organizacjami ekologicznymi i działającymi na

rzecz ochrony przyrody,

– należy analizować przyszłość finansową PTL i przygotować plan B na czasy, gdy trudno

będzie wykonywać działania (plan działania wewnątrz i na zewnątrz Towarzystwa),

– możliwość prowadzenia certyfikacji LP przez Towarzystwo, jako organizacji

pozarządowej,

– należy przeanalizować rolę PTL w Krajowej Grupie Roboczej FSC,

– objęcie szczególnym nadzorem merytorycznym obszarów sieci Natura 2000 przez PTL,

– należy rozważyć możliwość starania się o granty i środki europejskie oraz prowadzenia

tematów badawczych i realizowania ekspertyz,

– zarejestrowanie znaków i logo PTL,

– wypracowana forma współpracy z regionalnymi dyrekcjami LP decyduje o zakresie pracy

w PTL,

– główna działalność odbywa się w kołach. Sprawozdania z kół ukazują potrzeby lokalnej

zróżnicowanej merytorycznie pracy Towarzystwa w terenie,

– kierunki działania PTL powinny być wytyczone w różnych perspektywach (miesiące,

lata i dziesięciolecia),

– PTL powinno na wszystkich szczeblach strukturalnych identyfikować zagrożenia i prob−

lemy w leśnictwie polskim,

– działalność PTL w miarę możliwości nie powinna wchodzić w zakres kompetencji

nadleśnictw, regionalnych dyrekcji LP i DGLP,



192

– propagowanie szerszej informacji do świadomości społecznej na temat działalności PTL,

– możliwość zinstytucjonalizowania w Towarzystwie pozyskiwania środków zewnętrznych,

– potrzeba zorganizowania zjazdu sekretarzy oddziałów, aktywnych przewodniczących kół

terenowych – zjazdu osób twórczych w celu wymiany doświadczeń i wypracowania

wspólnych planów na przyszłość,

– propozycja uczestniczenia PTL w KTG jako organizacji pozarządowej,

– wniosek powołania na szczeblu centralnym Komisji Historycznej z przedstawicielami 

z każdego oddziału,

– zgłaszanie różnorakich wniosków dotyczących leśnictwa do urzędów marszałkowskich,

– trzeba kontynuować działalność prowadzoną przez PTL, głównie w kołach, związaną 

z edukacją przyrodniczo−leśną wśród dzieci i młodzieży,

– warto zorganizować bazę ekspertów zajmujących się siecią Natura 2000, bo powszechnie

znane są zdania głównie skrajnych organizacji ekologicznych,

– w leśnych kompleksach promocyjnych należy organizować „dni bioróżnorodności przy−

rodniczej”, aby pokazać jaka jest działalność leśników,

– bogactwem Polskiego Towarzystwa Leśnego jest różnorodność działań w wykonywaniu

celów statutowych.

Prezydium ZG PTL w okresie od września 2008 do sierpnia 2009 opiniowało i zgłosiło uwagi do

następujących pięciu aktów prawnych, przesłanych do konsultacji przez Ministra Środowiska,

dotyczących leśnictwa i łowiectwa:

– rozporządzenie Ministra Środowiska w sprawie stosowania pułapek żywiołowych,

– rozporządzenie Ministra Środowiska zmieniające rozporządzenie w sprawie określenia

okresów polowań na zwierzęta łowne,

– rozporządzenie Ministra Środowiska zmieniające rozporządzenie w sprawie sposobu

postępowania przy szacowaniu szkód oraz wypłat odszkodowań za szkody w uprawach 

i płodach rolnych,

– rozporządzenie Ministra Środowiska w sprawie listy roślin, zwierząt i grzybów gatunków

obcych, które w przypadku uwolnienia do środowiska przyrodniczego mogą zagrozić

gatunkom rodzimym lub siedliskom przyrodniczym,

– rozporządzenie Ministra Środowiska w sprawie określenia stanowisk w Służbie Leśnej,

na których zatrudnionym pracownikom przysługuje bezpłatne mieszkanie albo

równoważnik pieniężny oraz sposobu i trybu przyznawania i zwalniania tych mieszkań, 

a także ustalania i wypłaty równoważnika pieniężnego.

Przewodniczący ZG PTL, profesor Andrzej Grzywacz, pełnił w okresie sprawozdawczym

funkcje:

– członka Kolegium Lasów Państwowych,

– wiceprzewodniczącego Rady Towarzystw Naukowych przy Prezydium PAN,

– przewodniczącego Rady Programowej „Lasu Polskiego”.

Działalność profesora Andrzeja Grzywacza jako Przewodniczącego Towarzystwa była w okresie

sprawozdawczym następująca:

– udział w uroczystym zebraniu ZO Wielkopolskiego z okazji jubileuszu 100−lecia Oddzia−

łu (12−13 września 2008, Nadleśnictwo Antonin),

– udział w pielgrzymce leśników na Jasną Górę (20 września 2008, Częstochowa),
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– udział w jubileuszu 30−lecia Oddziału Ciechanowsko−Ostrołęckiego oraz wygłoszenie

referatu „Drzewa moje ojczyste… Pomniki nasze” (26 września 2008, Przasnysz – Parciaki),

– udział w 10 Festiwalu Nauki w Siedlcach, wygłoszenie referatu oraz spotkanie 

z kierownictwem Nadleśnictwa Siedlce (16 października 2008),

– wyróżnienie przez Ligę Ochrony Przyrody statuetką „Zielone Serce Przyrodzie” za

działalność na rzecz ochrony zasobów leśnej przyrody (25 października 2008, Warszawa),

– udział i wystąpienie na uroczystości odsłonięcia tablicy pamiątkowej Adama Loreta 

(28 listopada 2008, Białowieża),

– udział w pracach Rady Towarzystw Naukowych PAN jako wiceprzewodniczący Rady,

prace nad ustawą o towarzystwach naukowych, rozmowy z przewodniczącym Senackiej

Komisji Nauki, Edukacji i Sportu prof. K. Wiatrem, rozmowy z przewodniczącym Klubu

Poselskiego PO Z. Chlebowskim, lobbing za ustawą w parlamencie,

– udział w uroczystościach 100−lecia PTL w Wielkopolsce połączonych ze spotkaniem

opłatkowym członków PTL (18 grudnia 2008, Poznań),

– udział w uroczystości 50−lecia utworzenia Kampinoskiego Parku Narodowego (16 stycz−

nia 2009, Izabelin),

– negocjacje cenowe z firmą drukarską wydającą „Sylwana” (21 stycznia 2009, Warszawa),

– przewodniczenie Społecznemu Komitetowi Budowy Pomnika Adama Loreta, załatwia−

nie licznych formalności w celu uzyskania zgody na odsłonięcie pomnika,

– spotkanie kilku towarzystw, w tym PTL, oraz instytutów i komitetów PAN w celu

nawiązania bliższej współpracy w zakresie szeroko rozumianej ochrony przyrody (12 lu−

tego 2009, Kraków),

– seminarium PTL „Kierunki przyszłej pracy i działalności Towarzystwa” (16−17 marca

2009, LZD Siemianice),

– spotkanie w sprawie organizacji 109. Zjazdy PTL z dyrekcją Lasów Państwowych 

w Szczecinie i Zarządem Oddziału PTL (4 maja 2009, Nadleśnictwo Kłodawa),

– uroczystości 45−lecia Technikum Leśnego w Biłgoraju i nadanie tej szkole imienia

Polskiego Towarzystwa Leśnego (9 maja 2009, Biłgoraj),

– udział w uroczystości 50−lecia Kampinoskiego Parku Narodowego w Sanktuarium Matki

Boskiej Radosnej – Opiekunki Przyrody (24 maja 2009, Secymin),

– udział i wystąpienie na Krajowej Naradzie Leśników z okazji 85−lecia Lasów Państwo−

wych (17 czerwca 2009, Zimne Doły),

– udział z referatem na Sympozjum poświęconym 15−leciu Leśnych Kompleksów Promo−

cyjnych (24−25 czerwca 2009, Jeziory Wysokie),

– udział jako delegat towarzystw naukowych w jubileuszu 100−lecia Przemyskiego

Towarzystwa Przyjaciół Nauk (27 czerwca 2009, Przemyśl),

– udział w uroczystości ponownego odsłonięcia (po rekonstrukcji uwzględniającej

wydarzenia z dziejów najnowszych) Pomnika Leśników ufundowanego przez PTL 

w 1974 roku na Górze Bukowej w Roztoczańskim Parku Narodowym (9 września 2009),

– prace redakcyjne i organizacyjne nad wydawnictwami PTL: 

› W. Kozłowski „Słownik leśny, myśliwski, bursztyniarski i orylski”, 

› T. Wodzicki „O roli twórczości naukowej w życiu człowieka”, 

› materiały na sympozjum „Społeczno−ekonomiczne uwarunkowania przyszłości pol−

skiego leśnictwa” oraz „Adam Loret – życie i działalność”.

BIURO ZARZĄDU GŁÓWNEGO. W pierwszej połowie 2009 roku nastąpiła przeprowadzka biura do

nowych pokoi (I piętro, nr 123 i 125) w dotychczasowym budynku IBL w Warszawie.
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Wymieniona została część wyposażenia biura, w tym biblioteka ZG PTL. W biurze pracują 

2 osoby: pani Krystyna Okrutnik, zatrudniona na etacie, oraz pani Elżbieta Orlińska – jako księ−

gowa na umowę−zlecenie. 

SPRAWY FINANSOWE. Sytuacja finansowa Towarzystwa za rok 2008 omówiona została

szczegółowo w sprawozdaniu Głównej Komisji Rewizyjnej PTL. W niniejszym sprawozdaniu

przedstawiono główne dane z wpływów i wydatków w 2008 roku:

SPECYFIKACJA KWOTY [tys. zł]

A. Wpływy 600,6

1. składki członkowskie 102,2 

2. przychody ze sprzedaży „Sylwana” 221,0

3. pozostałe przychody 256,6 

4. dofinansowanie z MNiSzW 20,8 

B. Wydatki 579,1

1. koszty rzeczowe 32,7

2. koszty działalności statutowej 291,3

3. koszty osobowe (w tym ZUS 12,3 tys. zł) 76,1

4. koszty wydawnictwa „Sylwan” 179,0

C. Wynik finansowy 21,5

DZIAŁALNOŚĆ WYDAWNICZA. Od 1820 roku Towarzystwo wydaje czasopismo „Sylwan”. Miesięcz−

nik rozpowszechniany jest regularnie w objętości każdego zeszytu ok. 4,5 arkusza drukarskiego.

Zawiera recenzowane artykuły naukowe oraz informacyjne z życia PTL. Streszczenia, abstrakty

oraz słowa kluczowe artykułów naukowych podawane są w języku angielskim. Nakład „Sylwana”

wynosi 1270 egzemplarzy, w tym: 1000 egzemplarzy zakupionych przez LP, 104 – prenumerata, 

70 – wymiana międzynarodowa, 16 – wymiana krajowa oraz 28 – Rada Programowa i Komitet

Redakcyjny. Poprzez CILP czasopismo dociera do wszystkich nadleśnictw, 36 instytucji

naukowych i bibliotek w kraju oraz 70 ośrodków i bibliotek naukowych w 34 krajach na wszy−

stkich kontynentach i do prenumeratorów indywidualnych. Według klasyfikacji MNiSzW za

publikację w „Sylwanie” autorzy otrzymują 6 pkt. Czasopismo jest indeksowane przez Science

Citation Index Expanded (SciSearch), Journal Citation Reports/Science Edition, CAB

International, Polish Scientific Journal Contents oraz Index Copernicus International. 

W okresie sprawozdawczym przygotowano do druku publikację materiałów wygłoszonych

na konferencji towarzyszącej 109. Zjazdowi Delegatów Oddziałów PTL w Gorzowie Wielkopol−

skim pt. „Społeczno−ekonomiczne uwarunkowania przyszłości polskiego leśnictwa”. Wydano

także reprint „Słownika leśnego, bartniczego, bursztyniarskiego i orylskiego” z 1846 roku.

Publikacja ta ukazała się w 150 rocznicę śmierci autora, wybitnego leśnika Wiktora

Kozłowskiego. Przygotowano i wydano interesującą nie tylko dla młodych ludzi zaintere−

sowanych nauką publikację autorstwa profesora Tomasza Wodzickiego pt „O roli twórczości

naukowej w życiu człowieka”. Z okazji odsłonięcia pomnika pierwszego dyrektora Lasów

Państwowych i w 70−lecie jego śmierci wydano publikację pt. „Adam Loret – życie i dzia−

łalność”. 

BIBLIOTEKA NAUKOWA. W bibliotece PTL zgromadzono książki w ilości 1959 tomów, w tym 

11 starodruków i 2138 tomów czasopism, głównie z zakresu historii leśnictwa, nauk leśnych 

w Polsce i na świecie (stan na koniec grudnia 2008). 
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Działalność Komisji 

W okresie sprawozdawczym obserwowano mniejszą aktywność działania komisji problemowych

i funkcjonalnych powołanych przez Zarząd Główny do wspierania jego działalności. Pracowało

5 komisji funkcjonalnych (Finansowa, Odznaczeń, Organizacyjna, Współpracy z Zagranicą,

Wydawnicza) i 10 komisji problemowych (Historii Leśnictwa, Inżynierii Leśnej i Gospodarki

Wodnej, Ekonomiki i Polityki Leśnej, Łowiectwa, Ochrony Przyrody, Ochrony Zasobów

Leśnych, Siedliskoznawstwa Leśnego, Urządzania Lasu, Zadrzewień, Zagospodarowania

Lasu). W okresie sprawozdawczym nie działały komisje Drzewnictwa i Krzewienia Wiedzy

Leśnej. Komisje Historii Leśnictwa, Ochrony Przyrody oraz Zadrzewień w ogóle nie nadesłały

sprawozdań ze swojej działalności.

KOMISJA EKONOMIKI I POLITYKI LEŚNEJ. Członkowie Komisji uczestniczyli w pracach Ruchu

Obrony Lasów Polskich oraz pracowali np. w Komisji Odznaczeń czy Komisji Rewizyjnej.

Przewodniczący Komisji uczestniczył w szkoleniach dla nadleśniczych, inżynierów nadzoru 

i leśniczych z tematyką dotyczącą organizacji nadleśnictw w Polsce i Europie oraz tendencji

zmian w organizacji i systemach zarządzania w leśnictwie krajów europejskich.

KOMISJA INżYNIERII LEŚNEJ I GOSPODARKI WODNEJ. Komisja Inżynierii Leśnej i Gospodarki

Wodnej zorganizowała w okresie sprawozdawczym posiedzenia poświęcone następującym zagad−

nieniom:

– organizacja konferencji naukowej „Bariery i perspektywy rozwoju turystyki i rekreacji 

w lasach”;

– nowoczesne technologie w inżynieryjnym zagospodarowaniu lasów.

Przewidziano następujący zakres tematyczny planowanej konferencji: uwarunkowania rozwoju

turystyki i rekreacji w lasach, problemy udostępniania i zagospodarowania turystycznego 

i rekreacyjnego lasów, organizacja turystyki i rekreacji w lasach, marketing usług sylwaturysty−

cznych, nowoczesne technologie informacyjne i ich rola w sylwaturystyce, zagospodarowanie 

i organizacja turystyki i rekreacji w lasach państwowych – przykłady dobrych praktyk.

Konferencja zostanie zorganizowana przez Polskie Towarzystwo Leśne, Wydział Leśny SGGW

i ALMAMER Wyższą Szkołę Ekonomiczną. Konferencja została zaplanowana na rok 2009, jed−

nakże mając na uwadze sugestię Dyrektora Generalnego Lasów Państwowych termin został

przesunięty na rok 2010.

W pracach Komisji zwrócono uwagę na wzrost znaczenia nowoczesnych technologii w inży−

nieryjnym zagospodarowaniu lasów, a mianowicie w remontach i modernizacji dróg leśnych,

budownictwie leśnym, gospodarce wodnej i zagospodarowaniu turystycznym i rekreacyjnym

lasów. Wskazano na potrzebę prowadzenia badań i publikowania ich wyników, co przyczyniłoby

się do szerszego stosowania nowych rozwiązań w inżynieryjnym zagospodarowaniu lasów.

KOMISJA ŁOWIECTWA. Z udziałem leśników, biologów i ekologów z kraju i z zagranicy w dniach

14−15 listopada 2008 roku odbyła się w Koleczkowie koło Gdyni konferencja zorganizowana

przez Komisję, Oddział Gdańsk i RDLP w Gdańsku pt. „Gospodarka łowiecka i ochrona

gatunkowa dzikich zwierząt na Pomorzu Gdańskim”. W wygłoszonych 23 referatach dokonano

wymiany poglądów i podzielono się swoją wiedzą w oparciu o badania i doświadczenia zdobyte

przede wszystkim na obszarze Pomorza Gdańskiego. Referaty dotyczyły tematów związanych

ze zwierzyną grubą, dynamiką wzrostu jej populacji i problemami gospodarki łowieckiej 

w odniesieniu do tej grupy zwierząt dziko żyjących w lasach RDLP Gdańsk. Referaty wygłosili:
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zastępca dyrektora RDLP mgr inż. Andrzej Gajowniczek, prof. Bogusław Bobek z Zakładu

Ekologii, Badań Łowieckich i Ekoturystyki Uniwersytetu Pedagogicznego w Krakowie,

nadleśniczy Nadleśnictwa Gdańsk mgr inż. Jan Szramka, prof. Kjell Sjoeberg ze Szwedzkiego

Uniwersytetu Nauk Rolniczych, Hubert Krych z Urzędu Rolnictwa i Leśnictwa w Landshut

(Bawaria), prof. Włodzimierz Meissner w Uniwersytetu Gdańskiego, dr Dorota Mert z Zakładu

Ekologii UP w Krakowie, Zenon Rzońca z Nadleśnictwa Wisła, założyciel i właściciel Parku

Dzikich Zwierząt w Kadzidłowie dr Andrzej Krzywiński oraz prof. Krzysztof Skóra z Uniwer−

sytetu Gdańskiego.

Komisja opiniowała trzy projekty rozporządzeń Ministra Środowiska: 

– w sprawie stosowania pułapek żywiołowych,

– w sprawie określenia okresów polowań na zwierzęta łowne,

– w sprawie sposobu postępowania przy szacowaniu szkód oraz wypłat odszkodowań za

szkody w uprawach i płodach rolnych.

KOMISJA OCHRONY ZASOBÓW LEŚNYCH. W okresie sprawozdawczym Komisja wspólnie z Insty−

tutem Badawczym Leśnictwa i RDLP w Lublinie zorganizowała w dniach 20−23 października

2008 roku w Ośrodku Edukacji Ekologicznej „Lasy Janowskie” w Janowie Lubelskim Konfe−

rencję Naukową pt. „Niekonwencjonalne biologiczne i biotechniczne metody ochrony lasu 

i możliwości ich wykorzystania w praktyce”. Wygłoszono 22 referaty w ramach czterech sesji:

– niekonwencjonalne metody ochrony lasu,

– biologiczne metody ochrony lasu,

– biotechniczne i niechemiczne metody ochrony lasu,

– mechaniczne metody ochrony lasu.

W Konferencji uczestniczyły 72 osoby, w tym dwie z Litwy. Na spotkaniach roboczych Komisji

dużo uwagi poświęcono aktualnym problemom ochrony lasu związanym ze zwalczaniem

chrabąszczy (Melolontha spp.) po wejściu w życie zakazu stosowania doglebowo preparatów

chemicznych do zwalczania szkodników korzeni, wprowadzonego Dyrektywą 91/414/EWG

Komisji Europejskiej. Członkowie Komisji zainteresowali się metodami ochrony szkółek i upraw

leśnych stosowanymi przed pędrakami w XIX i na początku XX wieku, opartymi na płodozmia−

nie takich roślin jak gryka, rzepak, rzepik czy gorczyca. Drugim zagadnieniem żywo dysku−

towanym w Komisji były kryteria oceny potencjału gradacyjnego ważniejszych foliofagów

drzew iglastych i liściastych jako podstawa do obniżenia powierzchni drzewostanów kwali−

fikowanych do zabiegów chemicznych. Poza tym Członkowie Komisji zwrócili uwagę na brak

integracji działań hodowlanych i ochronnych w leśnictwie. W związku z powyższym Komisja

Ochrony Zasobów Leśnych planuje zorganizowanie konferencji pt. „Integracja działań

hodowlano−ochronnych w zwiększaniu odporności ekosystemów leśnych na szkodliwe owady”. 

KOMISJA SIEDLISKOZNAWSTWA LEŚNEGO. Komisja współpracowała z Oddziałem Warszawskim

PTL w zakresie spraw związanych z siedliskoznawstwem leśnym. Propagowano wiedzę o przy−

rodzie i leśnictwie poprzez artykuły z cyklu „Nasze drzewa”, publikowane w lokalnej gazecie,

wydawanej przez Oddział Powiśle Towarzystwa Przyjaciół Warszawy. Zawierają one, oprócz

krótkiej charakterystyki poszczególnych gatunków drzew, także zagadnienia dotyczące roli tych

gatunków w lasach oraz aglomeracjach miejskich. Dotychczas ukazały się następujące tytuły:

„Lipa”, „Choinka”, „Wierzby i topole” oraz „Klony”. 
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KOMISJA URZĄDZANIA LASU. W okresie sprawozdawczym dwaj członkowie Komisji (kol. kol. Jan

Broda i Stanisław Zajączkowski) uczestniczyli w realizacji ekspertyzy wykonywanej przez

Katedrę Urządzania Lasu, Geomatyki i Ekonomiki Leśnictwa SGGW pt. „Doskonalenie zasad

inwentaryzacji zasobów drzewnych w drzewostanach w klasie odnowienia i w klasie do

odnowienia” (autorzy: inż. Jan Broda, prof. dr hab. Stanisław Miścicki, prof. dr hab. Edward

Stępień, dr inż. Stanisław Zajączkowski, dr hab. Michała Zasada). Dziewięciu członków Komisji

(kol. kol. Marian Czuba, Janusz Dawidziuk, Jan Głaz, Stanisław Miścicki, Grzegorz Pietruńko,

Krzysztof Poczekaj, Ryszard Poznański, Edward Stępień, i Stanisław Zajączkowski) pracuje 

w zespole zadaniowym, powołanym przez Dyrektora Generalnego Lasów Państwowych do opra−

cowania wytycznych nowelizacji instrukcji urządzania lasu. Kol. Stanisław Zajączkowski był

współautorem (razem z dr. Andrzejem Talarczykiem) referatu pt. „Niektóre rozwiązania prak−

tyczne, stosowane i proponowane w BULiGL, na potrzeby ochrony przyrody w lasach” na kon−

ferencję „Zdobycze nauki i techniki dla ochrony przyrody w lasach” (Rogów, 30−31 marca 2009).

KOMISJA ZAGOSPODAROWANIA LASU. 2 kwietnia 2009 roku Komisja wspólnie z Zarządem

Oddziału Warszawskiego oraz Nadleśnictwem Jabłonna zorganizowała akcję „Posadź swoje

drzewko”, która jest stałym punktem planu pracy komisji. W akcji sadzenia lasu wzięli udział

członkowie Towarzystwa, przedstawiciele DGLP i RDLP w Warszawie, Instytutu Badawczego

Leśnictwa oraz Nadleśnictwa Jabłonna. Łączna liczba uczestników wyniosła ponad 60 osób. 

Komisja kontynuowała współpracę z Grupą Dobrej Gospodarki Leśnej dla systemu

Certyfikacji Lasów FSC, która polegała na opiniowaniu projektu standardów krajowych oraz

kryteriów i zasad prowadzenia trwale zrównoważonej gospodarki leśnej. W roku 2008 współpra−

ca z przedstawicielami FSC Polska rozwijała się pomyślnie, co zaowocowało proponowanymi

zmianami treści opracowywanych standardów. Standardy, które nadal nie są jeszcze zatwier−

dzone, poddane zostaną procesowi zmian. Opracowane propozycje przedstawiono 30 czerwca

2009 roku w Białowieży.

W dniach 23−25 czerwca 2008 roku odbyła się w Ustroniu−Jaszowcu oraz Nadleśnictwie

Rudy Raciborskie konferencja pt. „Rola i znaczenie ektomikoryzy dla optymalnego wzrostu 

i rozwoju drzew leśnych”. Spotkanie zorganizowała RDLP Katowice przy współudziale Komisji

i Oddziału Katowickiego PTL. Komisja wspólnie z Dyrekcją Generalną LP i RDLP w Białym−

stoku oraz Oddziałem Białostockim przygotowała konferencję naukowo−techniczną pt. „Współ−

praca przygraniczna w zakresie nowoczesnych metod gospodarki leśnej”, która odbyła się 

w dniach 23−24 września 2008 roku na terenie Nadleśnictwa Bielsk i Hajnówka.

Komisja organizowała lub współpracowała w przygotowywaniu konferencji, seminariów,

szkoleń i odczytów, wspólnie z oddziałami oraz jednostkami organizacyjnymi Lasów Państwo−

wych.

W październiku 2008 Komisja uczestniczyła w zorganizowanej przez Oddział w Łodzi na

terenie nadleśnictwa Kolumna konferencji pt. „Naturalne odnawianie dębów oraz pielęgnacja

upraw i drzewostanów dębowych”. W konferencji udział wzięło ponad 60 osób. 

Przedstawiciele Komisji biorą stale bezpośredni udział w pracach wielu Rad Społecznych

i Naukowych (m.in. Rada Arboretum w Sycowie, OKL Gołuchów, Ogród Botaniczny w Powsinie,

LKP „Lasy Mazurskie”) oraz organizowanych konferencjach, seminariach i warsztatach eduka−

cyjnych.

Główną propozycją pracy, którą Komisja chce zrealizować do końca 2009 roku, jest aktyw−

na praca nad propozycjami zmian ustawy z dnia 28 września o lasach i ustawy o LMR oraz przy−

gotowanie założeń do Zjazdu Delegatów Polskiego Towarzystwa Leśnego w 2010 roku na tere−

nie RDLP w Warszawie. 
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KOMISJA WSPÓŁPRACY Z ZAGRANICĄ. Komisja organizowała wyjazd do białoruskiej części

Puszczy Białowieskiej i spotkania z leśnikami Białorusi. Wyjazd nie doszedł do skutku ze wzglę−

du na małą liczbę osób gotowych ponieść koszty wyjazdu.

W roku 2008 w wymianie grup pomiędzy leśnikami polskimi i niemieckimi uczestniczyły

Oddział PTL w Szczecinku oraz Towarzystwo Leśne Dolnej Saksonii. Grupy z obu stron liczyły

po 15 osób. Grupa polskich leśników była przyjmowana w Niemczech w dniach 4−10 maja. 

W organizację zaangażowany był głównie Hanno−Mueller Bothen. Program pobytu był przygo−

towany starannie. Grupa leśników niemieckich była przyjmowana w Polsce w dniach 24−30

sierpnia. Szczególny wkład w organizację wymiany wniósł kol. Stanisław Walczak. Przygoto−

wanie i realizację tegorocznego programu dla grupy niemieckiej zarówno pod względem

zawodowym, jak też kulturowym i towarzyskim można uznać za wzorowe.

Wymiana w roku 2008 dobrze funkcjonowała, ale ciągle brakowało w niej pełnej równowagi.

W ubiegłym roku udało się uregulować ostatecznie sprawę kosztów transportu. Są też pierwsze

efekty podjętej w ubiegłym roku próby ujednolicenia zasad w zakresie obsługi grup przez

tłumaczy. Niestety nie ma zasadniczego postępu, gdy chodzi o zakres terytorialny wymiany. 

W roku 2009 doszło do załamania wymiany, ponieważ na pięć dni przed terminem (10−16 maja)

został odwołany wyjazd naszej grupy do Brandenburgii. Czynione są jednak starania, aby grupa

niemiecka została przyjęta przez Oddział PTL w Gdańsku zgodnie z wcześniej zaplanowanym

terminem.

Działalność oddziałów

W okresie sprawozdawczym walne zebrania sprawozdawczo−wyborcze odbyły się w oddziałach:

Gdańsk (23 stycznia 2009), Szczecinek (28 listopada 2008), Świętokrzyski (26 maja 2009),

Warszawa (23 czerwca 2009) i Wrocław (17 marca 2009). Nowymi przewodniczącymi Oddziałów

zostali kol. kol. Sławomir Cichoń (Szczecinek), Robert Płaski (Świętokrzyski) i Jarosław Góral

(Wrocław). Na kolejne kadencje zostali wybrani kol. kol. Widzimir Grus (Gdańsk) i Ireneusz

Olejarski (Warszawa). Wybranym przewodniczącym i członkom Zarządów Oddziałów życzymy

owocnej pracy, a odchodzącym bardzo serdecznie dziękujemy za zaangażowanie w działalność

naszego Towarzystwa. 

Liczba członków Towarzystwa wzrosła w okresie sprawozdawczym z 4261 do 4316 osób

(stan na dzień 31 czerwca 2009), co stanowi wzrost o 1,3%. Najliczniejsze oddziały to: Nad−

notecki (460 członków), Katowice (440), Lublin (354), Krosno (339), Toruń (306), Wrocław

(298), Olsztyn (282), Warszawa (255) i Szczecinek (236). Pozostałe Oddziały zrzeszają od

kilkudziesięciu do stu kilkudziesięciu członków: Gdańsk (196), Łódź (183), Wielkopolski (172),

Białystok (155), Ciechanowsko−Ostrołęcki (151), Szczecin (109), Świętokrzyski (104), Płock

(83), Kraków (75), Radom (66) oraz Zielona Góra (60). Członkami Towarzystwa jest 277 emery−

tów (6,4%). Do PTL należy również 126 uczniów techników leśnych i studentów leśnictwa

(2,9%). 

ODDZIAŁ BIAŁYSTOK. Oddział liczy 155 członków i od 108. Zjazdu PTL zwiększył liczebność 

o 7 nowych osób. Wśród członków są nie tylko leśnicy, ale i osoby sympatyzujące z Towa−

rzystwem, między innymi pracownicy naukowi, osoby duchowne i pracownicy parków naro−

dowych. Zarząd Oddziału odbywał posiedzenia raz na kwartał. Omawiano na nich sprawy

bieżące oraz organizację konferencji z udziałem członków PTL. Na bieżąco aktualizowano

stronę internetową Oddziału wprowadzając informacje i zdjęcia z działalności członków

Oddziału.
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Szczegółowe zadania realizowane przez członków Oddziału PTL Białystok:

– 23−24 września 2008 – międzynarodowa konferencja pt. „Współpraca przygraniczna w za−

kresie nowoczesnych metod gospodarki leśnej” z udziałem leśników z Ukrainy, Białorusi

i Litwy (Nadleśnictwa Bielsk i Hajnówka). W trakcie części referatowej wysłuchano

wystąpień na temat programów pomocy transgranicznej oraz nowoczesnych technik

skaningu lotniczego. Część terenowa konferencji dotyczyła prezentacji tematów małej

retencji i szkółkarstwa leśnego.

– 6 listopada 2008 – przygotowania i odsłonięcie w Białowieży tablic pamiątkowych,

poświęconych pierwszemu dyrektorowi LP Adamowi Loretowi i Marszałkowi Piłsud−

skiemu. 

– 5 grudnia 2008 – Koło Terenowe przy Nadleśnictwie Żednia współorganizowało szkole−

nie z zakresu zasad prowadzenia prawidłowej gospodarki leśnej w drzewostanach 

przedrębnych w aspekcie zasad FSC.

– 22 grudnia 2008 – zorganizowanie przez Koło przy Biurze Urządzania Lasu i Geodezji

Leśnej w Białymstoku spotkania z dyrektorem Parku Narodowego w Puszczy

Białowieskiej Republiki Białoruś. Tematem spotkania były zagadnienia związane 

z ochroną przyrody i wykorzystania metod inwentaryzacji stanu lasu.

– grudzień 2008−marzec 2009 – Koło Terenowe Bory Łomżyńskie zorganizowło uroczy−

stości „opłatkowe” w nadleśnictwie oraz w koleżeńskie pożegnania pracowników

odchodzących na emeryturę.

– 24−28 kwiecień 2009 – Koło Terenowe przy Nadleśnictwie Żednia współorganizowało

akcję sadzenia lasu.

– 25−27 czerwca 2009 – udział delegacji 11 osób z Oddziału w wyjeździe studyjnym do

Republiki Białoruś. Była to rewizyta za udział delegacji białoruskiej podczas międzynar−

odowej konferencji pt. „Współpraca przygraniczna w zakresie nowoczesnych metod

gospodarki leśnej”. W trakcie wizyty zapoznano się z prowadzoną gospodarką leśną na

przykładzie Grodzieńskiej Dyrekcji Lasów, ze szczególnym uwzględnieniem prob−

lematyki hodowli lasu, zagospodarowaniem terenów poprzemysłowych, zagadnień doty−

czących infrastruktury leśnej oraz metod użytkowania lasu.

ODDZIAŁ CIECHANOWSKO−OSTROŁĘCKI. Na terenie Oddziału działa 11 kół terenowych w któ−

rych działa aktywnie 151 osób. W okresie sprawozdawczym w dniu 29 września 2008 roku zorga−

nizowano na terenie nadleśnictw Przasnysz i Parciaki jubileuszową konferencję terenową 

z okazji 30−lecia Oddziału. Uroczystości rozpoczęto mszą św. w kościele farnym p.w. św.

Wojciecha w Przasnyszu, odprawioną w intencji wszystkich członków PTL. W Leśnictwie

Przejmy dokonano uroczystego otwarcia izby edukacyjnej, której nadano imię PTL. Po odsło−

nięciu tablicy upamiętniającej to wydarzenie, uczestnicy posadzili sosny i świerki wyhodowane

z nasion poświęconych przez Benedykta XVI. Po przejeździe do Nadleśnictwa Parciaki, 

w tamtejszym Centrum Edukacji Leśnej odbyła się część kameralna konferencji. Uroczystą

oprawę konferencji zapewnił Zespół Sygnalistów z Nadleśnictwa Lidzbark oraz zespół folklo−

rystyczny „Młode Kurpie” z Jednorożca. Wygłoszono dwa referaty na temat działalności

Polskiego Towarzystwa Leśnego (kol. Zygmunt Pawłowski) oraz ochrony pomników przyrody

w Polsce (prof. Andrzej Grzywacz). Podczas uroczystości wręczone zostały złote oraz srebrne

Odznaki Honorowe Polskiego Towarzystwa Leśnego. Konferencja zakończyła się poczęstun−

kiem i dyskusją. 
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W 2009 roku Oddział zorganizował dwie konferencje terenowe:

– 12 marca na terenie szkółki kontenerowej Nadleśnictwa Jabłonna w Skierdach odbyła się

prelekcja pt. „Szkółkarstwo kontenerowe w Polsce – teraźniejszość i wyzwania.

Ewolucja czy rewolucja” (kol. kol. Jan Łukaszewicz i Piotr Zajączkowski z Zakładu

Hodowli Lasu Instytutu Badawczego Leśnictwa), a prof. Marta Aleksandrowicz−

Trzcińska z Katedry Ochrony Lasu i Ekologii SGGW przedstawiła referat „Zabiegi

ochronne siewek iglastych w czasie wschodów w szkółkach otwartych”.

– 25 czerwca w Nadleśnictwie Wyszków odbyło się spotkanie poświęcone wykorzystaniu

odnowień podokapowych w przebudowie drzewostanów. Główny referat wygłosił prof.

Bogdan Brzeziecki z Katedry Hodowli Lasu SGGW. 

W konferencjach brała udział większość członków Oddziału, przedstawiciele RDLP Warszawa

i Olsztyn oraz zaproszeni goście. Poza konferencjami terenowymi organizowano na terenie 

kół pogadanki na temat aktualnych problemów ochrony lasów, spotkania z młodzieżą szkolną 

i w samorządach.

ODDZIAŁ GDAŃSK. 23 stycznia 2009 roku odbyło się zebranie sprawozdawczo−wyborcze Oddziału,

na którym wybrano skład nowego Zarządu Oddziału. Przewodniczącym został ponownie kol.

Widzimir Grus.

Z inicjatywy Zarządu Oddziału w dniach 28 czerwca−5 lipca 2008 roku grupa leśników 

polskich przebywała w Bawarii na wyjeździe studialnym w celu wymiany doświadczeń i zapo−

znania się z gospodarką leśną w tamtejszych lasach. Z kolei na zaproszenie Oddziału i RDLP

Gdańsk w dniach 14−20 września 2008 roku gościła w Polsce delegacja Bawarskiego

Towarzystwa Leśnego. W dniach 25−26 września Oddział gościł grupę właścicieli lasów 

z Francji. Wyjazd studialny zorganizowany przez stowarzyszenie CETEF z Normandii obej−

mował w programie zarówno poznanie lasów naturalnych w Puszczy Białowieskiej, jak i lasów

zagospodarowanych oraz przemysłu drzewnego w Polsce. 40 osobowa grupa właścicieli lasów

normandzkich z wielkim zainteresowaniem zapoznała się ze specyfiką gospodarki leśnej i prze−

mysłu drzewnego w nadleśnictwach Kartuzy i Wejherowo. 

Z inicjatywy Oddziału 20 listopada 2008 roku, w pierwszą rocznicę ostatniej wizyty profe−

sora Władysława Bugały w Ogrodzie Dendrologicznym w Wirtach, leśnicy, rodzina i przyjaciele

uczcili Jego pamięć spotykając się w tym miejscu, w rozwoju którego zasługi Profesora są nie do

przecenienia. Profesor Bugała od 1982 roku do ostatnich dni życia sprawował opiekę naukową

nad doświadczalnictwem leśnym prowadzonym w Wirtach, a wizyta sprzed roku związana była

z podsumowaniem działalności naukowej ogrodu za rok 2007 i ustaleniem dalszego postępowa−

nia w zakresie uruchomienia nowego tematu badawczego nad jodłą pospolitą. Przed spotkaniem,

wszyscy, którym pamięć o Profesorze jest szczególnie bliska, wzięli udział w mszy św. w Jego

intencji w kościele parafialnym w pobliskim Borzechowie. Po mszy wszyscy udali się do odd−

alonego zaledwie o 2 km Arboretum w Wirtach, gdzie na wstępie duchowni uroczyście odsłonili

i poświęcili wykonaną przez Bernarda Ossowskiego rzeźbę św. Franciszka, która od tej pory

spoglądać będzie na wszystkich odwiedzających ogród z dziupli ponad 100−letniej lipy drobno−

listnej, rosnącej tuż przy wejściu. Następnie odsłonięto tablicę upamiętniającą zasługi Profesora

dla polskiej dendrologii. Krótkie motto wyryte na tablicy „Z miłości do drzew…” jest najlep−

szym wyrazem tej pamięci i uznania. Odsłonięcia dokonała wdowa po Profesorze, pani Teresa

Bugała w towarzystwie córki, syna i siostry Wielkiego Dendrologa. 

Członkowie Oddziału uczcili pamięć ofiar sowieckich mordów i deportacji biorąc udział 

w uroczystości złożenia wieńców i kwiatów pod pomnikiem ofiar Golgoty Wschodu na cmentarzu

łostowickim w Gdańsku.



Sprawozdanie Zarządu Głównego z działalności 201

W dniach 18−19 maja członkowie Oddziału wzięli udział konferencji dotyczącej doświad−

czeń w zakresie edukacji ekologicznej, zorganizowanej przez Wydział Środowiska Urzędu

Miejskiego w Gdańsku. 

Członkowie Oddziału prowadzili wykłady na Wydziale Chemicznym kierunku Ochrony

Środowiska Politechniki Gdańskiej. Dr inż. Marek Węgrzyn prowadził zajęcia dla studentów

Politechniki Gdańskiej dotyczące gospodarki leśnej. Zarząd Oddziału współpracuje z Politech−

niką Gdańską, Uniwersytetem Gdańskim, Akademią Wychowania Fizycznego, Polskim

Towarzystwem Botanicznym, Franciszkańskim Ruchem Ekologicznym, Instytutem Ochrony

Środowiska, Stacją Ornitologiczną PAN oraz Gdańskim Towarzystwem Naukowym. Utrzymuje

kontakty z środkami medialnymi na terenie działania województwa pomorskiego w zakresie

informacji o działalności Towarzystwa oraz problematyki i dokonaniach leśnictwa. 

ODDZIAŁ KATOWICE. W okresie sprawozdawczym odbyły się trzy posiedzenia Zarządu

Oddziału. Według stanu na koniec czerwca 2008 roku liczba członków wynosiła 440 osób (w tym

8 emerytów i 48 kobiet). Działalność merytoryczna Oddziału obejmowała między innymi: 

– współorganizację Międzynarodowych Zawodów Drwali w Bobrowej – koledzy z Nadle−

śnictwa Olesno (lipiec 2008),

– organizację jednodniowego pobytu studentów z Uniwersytetu Wisconsin (48 osób) – ko−

ledzy z Nadleśnictwa Olkusz (lipiec 2008),

– współorganizację XII Śląskiego Konkursu Sygnalistów „Pszczyna 2008“ – koledzy 

z Nadleśnictwa Kobiór (sierpień 2008),

– organizację i udział w XII Ogólnopolskiej Pielgrzymce Leśników na Jasną Górę (wrze−

sień 2008),

– współorganizację wraz z Fundacją Zielona Liga dorocznego, regionalnego finału akcji

„Sprzątanie Świata” w Nadleśnictwie Wisła (wrzesień 2008),

– współorganizację z Fundacją Ekologiczną ARKA czwartej edycji akcji „Drzewko za

surowce wtórne” – koledzy z nadleśnictw Leśnego Kompleksu Promocyjnego „Lasy

Beskidu Śląskiego” (wrzesień 2008),

– współorganizację z Fundacją Ekologiczną ARKA kampanii „Ratujmy beskidzkie lasy” 

– koledzy z biura RDLP oraz nadleśnictw beskidzkich (październik 2008),

– organizację w siedzibie RDLP w Katowicach, razem ze Stowarzyszeniem „Polski Ruch

Czystej Produkcji”, konferencji pt. „Czynniki klimatyczne a rozwój regionalny” (paź−

dziernik 2008),

– organizację „Dni otwartych lasu” dla przedstawicieli Starostwa i gmin powiatu olku−

skiego, dyrekcji i nauczycieli szkół podstawowych, gimnazjalnych i średnich (45 osób) 

– koledzy z Nadleśnictwa Olkusz (październik 2008),

– organizację akcji „Choinka dla szkoły” dla Domu Opieki w Janowie oraz akcji „Dokar−

mianie ptaków” – koledzy z Nadleśnictwa Złoty Potok (grudzień 2008),

– organizację szkolenia w zakresie odnowień naturalnych sosny oraz innych istotnych

aspektów prowadzenia gospodarki leśnej dla leśników Nadleśnictwa Turawa (17 osób) 

– koledzy z Nadleśnictwa Namysłów (marzec 2009),

– udział w kampanii edukacyjnej „Wypalanie – zabijanie” – cykl 5−ciu spotkań w szkołach

podstawowych i gimnazjalnych o szkodliwości wypalania traw i zagrożeń płynących 

z tego tytułu dla lasów (180 uczestników) – koledzy z Nadleśnictwa Sucha (marzec 2009),

– organizację akcji „Ekologiczna Polska – sadzonki w zamian za makulaturę” – koledzy 

z Nadleśnictwa Katowice z redakcją gazety „Polska Dziennik Zachodni” (kwiecień 2009),
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– organizację sadzenia lasu – koledzy z Nadleśnictwa Olkusz we współpracy z Fundacją

Ekologiczną ARKA i Fundacją Kronenberga (kwiecień 2009),

– organizację ogólnopolskiego wiosennego Festiwalu Fotografii Przyrodniczej w Ustroniu−

−Jaszowcu – koledzy z RDLP i Nadleśnictwa Ustroń oraz Związek Polskich Fotografików

Przyrody (maj 2009),

– organizację szkolenia−sesji referatowej poświęconej zagadnieniom związanym z zagospo−

darowaniem drzewostanów poklęskowych w oparciu o doświadczenia z Nadleśnictwa

Herby (45 osób z jednostek RDLP w Katowicach) (maj 2009),

– opracowanie „Przewodnika Ustrońskiego” we współpracy z Kołem Polskiego Klubu

Ekologicznego w Ustroniu – koledzy z Nadleśnictwa Ustroń (czerwiec 2009),

– organizację finału trwającego od lipca 2008 roku konkursu plastycznego „Wiosna 

w Lesie”, w którym uczestniczyły dzieci z 22 przedszkoli i 46 szkół – koledzy 

z Nadleśnictwa Złoty Potok (czerwiec 2009).

Od 1 lipca 2008 do 30 czerwca 2009 członkowie katowickiego Oddziału PTL zorganizowali 

i przeprowadzili lub w inny sposób przyczynili się do zaistnienia 46 bardziej znaczących imprez

i wydarzeń, w tym:

– 8 imprez związanych z obchodami i uroczystościami, organizowanymi jako forma inte−

gracji środowiska leśników,

– 6 imprez skierowanych do regionalnej i lokalnych społeczności oraz spotkania z władza−

mi regionu i lokalnymi, w tym konkursy,

– 9 imprez organizowanych lub współorganizowanych z innymi organizacjami (PZŁ, PKE,

WFOŚiGW, ekologiczne, itp.),

– 8 konferencji naukowych, seminariów, pokazów i szkoleń,

– 11 większych wydarzeń związanych z edukacją leśno−przyrodniczą,

– 1 wydarzenie związane ze współpracą zagraniczną,

– 3 imprezy o charakterze sportowym. 

W maju i czerwcu 2009 roku większość kół Oddziału uczestniczyła w akcji „Sprzątanie Świata”,

„Czysty las”, „Pomóżmy kasztanowcom”, „Dzień drzewa”, „Czysta Jura” czy dni otwarte oraz

lokalnych akcjach związanych z ochroną środowiska i przyrody. Wspólnie z lokalną admini−

stracją, przedszkolami i szkołami organizowano akcje sadzenia drzewek, zalesieniowe i porząd−

kowania terenów leśnych. 

Członkowie Oddziału prowadzili także działalność edukacyjną oraz konkursy i wystawy 

w obiektach Leśnego Kompleksu Promocyjnego „Lasy Beskidu Śląskiego” (nadleśnictwa:

Ustroń, Wisła i Bielsko) oraz w ramach funkcjonowania izb i ścieżek przyrodniczo−leśnych

(nadleśnictwa: Bielsko, Herby, Jeleśnia, Katowice, Kłobuck, Koniecpol, Kup, Lubliniec,

Olesno, Olkusz, Opole, Prudnik, Rudziniec, Rybnik, Strzelce Opolskie, Tułowice, Ujsoły,

Ustroń, Wisła, Złoty Potok). Koledzy z Nadleśnictwa Opole „uruchomili” nowe centrum

edukacyjne w pomieszczeniach dawnych magazynów, a z Nadleśnictwa Kup rozbudowali izbę

edukacyjną o część historyczną. 

ODDZIAŁ KRAKÓW. Oddział liczy obecnie 75 członków, w tym 59 czynnych zawodowo oraz 16

emerytowanych.

W okresie sprawozdawczym działalność Oddziału koncentrowała się głównie na:

– udziale konferencjach naukowych dla leśników Polski Południowej (J. Barszcz, S. Małek,

W. Krzaklewski), 
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– współorganizacji Międzynarodowej Konferencji PAU pt. „Postęp badań w zakresie gene−

tyki populacyjnej i biochemicznej drzew leśnych (J. Sabor),

– wygłaszaniu prelekcji dla uczniów szkół średnich i podstawowych Krakowa i okolic 

(J. Barszcz, S. Małek) oraz organizacji zajęć przyrodniczo−leśnych na ścieżkach dydak−

tycznych dla młodzieży szkolnej (S. Kasiński w Nadleśnictwie Brzesko),

– udziale w opracowywaniu materiałów do przyrodniczych charakterystyk ścieżek eduka−

cyjnych (P. Barszcz w Krakowie, S. Kasiński w Nadleśnictwie Brzesko), 

– uczestnictwie w „Programie zalesień i zadrzewień Miasta Krakowa” oraz w typowaniu

pomników przyrody i użytków ekologicznych (P. Barszcz),

– uczestnictwie w jury finału wojewódzkiego Olimpiady Ekologicznej (P. Barszcz),

– czynnym uczestnictwie w bieżącej problematyce praktyki zawodowej RDLP w Krako−

wie, np. w posiedzeniach KTG kilku nadleśnictw (E. Gurgul),

– współorganizacji szkoleń z zakresu: „Genetyczne podstawy testowania potomstwa drzew

LMP” dla pracowników wszystkich RDLP w LBG w Kostrzycy (J. Sabor).

ODDZIAŁ KROSNO. Oddział liczy 339 członków, którzy działają w 18 kołach w nadleśnictwach 

i jednym kole w biurze RDLP. 

Zarząd Oddziału wiele uwagi poświęcał współpracy z Wydziałami Leśnymi w Warszawie,

Krakowie i Poznaniu oraz innymi ośrodkami naukowymi. Przykładowo można wymienić wielo−

letnią współpracę z Zakładem Gospodarki Leśnej Regionów Górskich IBL w Krakowie 

w zakresie prognozowania zagrożeń ze strony szkodników wtórnych w nadleśnictwach

Bieszczad, Beskidu Niskiego i Pogórza Przemyskiego. W sposób ciągły utrzymywana jest

współpraca z Międzynarodowym Centrum Ekologii PAN i Zakładem Badań Ssaków PAN 

w Białowieży w zakresie monitorowania populacji żubra, wilka i rysia, współpraca z Pracownią

Parazytoz Zwierząt Dzikich Zakładu Epizootiologii i Patologii Instytutu Parazytologii PAN,

monitoring zdrowotności dzikich przeżuwaczy, współpraca ze Stacją Badawczą Fauny Karpat,

Instytutem Zoologii PAN w Ustrzykach Dolnych w zakresie monitorowania populacji żubra,

współdziałanie z Instytutem Ochrony Przyrody PAN Dolnośląskiej Stacji Terenowej w zakresie

monitorowania populacji niedźwiedzia brunatnego, wspólne działania z Bieszczadzkim Parkiem

Narodowym na temat występowania bobra i migracji jelenia oraz współpraca z UR w Krakowie

zmierzająca do przywrócenia konika polskiego na terenach po wysiedlonych wioskach

Radziejowa, Tyskowa i Łopienka. Kontynuowana jest współpraca przygraniczna z Towarzy−

stwem Leśników Ukraińskich. Sąsiadujące ze sobą nadleśnictwa po stronie polskiej i ukraiń−

skiej utrzymują bezpośrednie kontakty. Cechą wspólną zainteresowań jest racjonalne

użytkowanie zasobów leśnych w tej części Karpat. 

W okresie sprawozdawczym działania Zarządu Oddziału ukierunkowane były również na

edukację ekologiczną społeczeństwa oraz na propagowanie dobrego wizerunku leśników 

w oczach społeczeństwa. Członkowie Oddziału włączali się w akcje obchodów „Dni Ziemi” 

i „Sprzątania Świata”. Uczestniczyli w imprezach okolicznościowych. Z udziałem członków

Oddziału przygotowane były audycje do regionalnych ośrodków masowego przekazu na temat

walorów przyrodniczych w rezerwatach leśnych, kłusownictwa, szkodnictwa leśnego i dokar−

miania zwierzyny. Wielu członków pisało artykuły do miejscowej prasy na temat osobliwości

przyrodniczych. W niektórych miesięcznikach lokalnych takie artykuły zamieszczane są stale.

Publikacje te ukazały się w „Super Nowościach”, „Trybunie Leśnika”, „Braci Łowieckiej”,

„Łowcu Galicyjskim”, „Ziemi Kolbuszowskiej”, „Korsie Kolbuszowskim” oraz „Drwalu”.

Członkowie Oddziału biorą udział w audycjach radiowych i telewizyjnych propagując leśnictwo

i ochronę środowiska w społeczeństwie, np.: cykl programów w TVP3 pt. „Odkrywanie
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Podkarpacia”, audycje radiowe w Radiu Rzeszów oraz Radiu Cmolas, a nawet w radiu o zasięgu

ogólnopolskim – Radio Złote Przeboje. W ramach strony internetowej Regionalnej Dyrekcji

Lasów Państwowych w Krośnie funkcjonuje zakładka Zarządu Oddziału Polskiego

Towarzystwa Leśnego ilustrująca bieżącą działalność Towarzystwa. Szczególną uwagę Zarząd

Oddziału przywiązywał do edukacji ekologicznej młodzieży. W nowo otwartym budynku

administracyjnym Nadleśnictwa Jarosław w szerokim zakresie wykorzystywana jest sala eduka−

cyjna przez dzieci i młodzież z okolicznych szkół. Członkowie Towarzystwa w sposób szczegól−

ny współpracują ze szkołami, które za patronów obrały wybitnych leśników (Szkoła Podstawowa

im. Profesora Kazimierza Sucheckiego w Wylewie i Gimnazjum w Czarnej im. Profesora Stefana

Myczkowskiego).

Członkowie Kół są założycielami oraz czynnymi członkami „Fundacji Pomocy Leśnikom”,

która niesie pomoc leśnikom i ich rodzinom dotkniętych przez los.

Bliskie kontakty Zarządu Oddziału z Dyrekcjami Bieszczadzkiego i Magurskiego Parku

Narodowego sprzyjają korzystnemu poszerzaniu wiedzy współpracujących stron, w zakresie

konserwatorskiej i czynnej ochrony przyrody. Przedstawiciel Zarządu Okręgu wchodzi w skład

rad naukowych tych parków. 

Członkowie Towarzystwa angażują się w wiele inicjatyw lokalnych, a także sami je aran−

żują, nawiązując współpracę z lokalnymi władzami administracyjnymi. Na szczególne podkre−

ślenie zasługuje inicjatywa Koła w Nadleśnictwie Baligród zmierzająca do zachowania dawnej

zabudowy wsi łemkowskiej Choceń. Przy aktywnym udziale członków PTL prowadzona jest

rewitalizacja tej osady. 

ODDZIAŁ LUBLIN. Stan osobowy Oddziału to 354 członków, w tym 212 pracujących, 16 emery−

tów i rencistów oraz 126 uczniów. W Oddziale działa 18 kół. Walne Zebranie Członków

Oddziału odbyło się 15 czerwca 2009 roku w siedzibie biura RDLP Lublin. 

W okresie sprawozdawczym Zarządu Oddziału spotkał się na 5 posiedzeniach, podczas

których omawiano i przyjmowano do realizacji plan pracy, organizacje sesji terenowych, udział

jednostek RDLP w Lublinie w Jubileuszu 45−lecia ZSL w Biłgoraju oraz nadania szkole imienia

Polskiego Towarzystwa Leśnego, gromadzenie funduszy na budowę pomnika Adama Loreta

oraz rewitalizację pomnika w RPN. 

Dokonano wstępnych uzgodnień odnośnie organizacji konferencji terenowej w roku 2009.

Za temat przyjęto problematykę restytucji lasów na terenie przy Zakładach Azotowych w Puła−

wach. W dniach 12−16 maja 2009 roku wspólnie z RDLP Lublin i SILiTD zorganizowano

wyjazd szkoleniowy na Ukrainę. 

ODDZIAŁ ŁÓDź. Oddział liczy 183 członków (w tym 16 emerytów), zrzeszonych w 8 kołach tere−

nowych. W okresie sprawozdawczym odbyły się dwa zebrania Zarządu Oddziału.

Oddział zorganizował konferencję terenową pt. „Naturalne odnawianie dębów oraz pielęg−

nacja upraw i drzewostanów dębowych”. Wykład oraz prezentację i dyskusję terenową popro−

wadzili prof. Władysław Barzdajn i dr Jan Ceitel z Uniwersytetu Przyrodniczego w Poznaniu.

Zorganizowano również prelekcję pt. „Tajga 2008”, na której referat i prezentację przedstawili

uczestnicy wyprawy naukowej studentów Wydziału Leśnego SGGW, a także spotkania pt.

„Lasy i ich zagospodarowanie w innych krajach”, podczas których referaty i prezentację przy−

gotowali Wojciech Badura (lasy i łowiectwo w Idaho) oraz Krzysztof Kamiński (lasy w Kirgizji).

Koło przy Nadleśnictwie Spała zorganizowało wystawę fotograficzna pt. „Lasy spalskie w obiek−

tywie” w galerii w Tomaszowie Mazowieckim, a następnie w siedzibie RDLP w Łodzi.

Wystawiono prace leśniczych Marka Leszczyńskiego, Mariusza Muchy, Radosława Trzcińskiego

i Piotra Sochy. 
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Po raz szósty członkowie Oddziału spotkali się wiosną, aby posadzić las. W tym roku

odnowili 0,5 ha powierzchni po huraganie na terenie Nadleśnictwa Przedbórz. Zorganizowano

także konferencję terenową pt. „Rekultywacja gruntów poprzemysłowych”. Wykład przygo−

tował dr inż. Leszek Bolibok, który również poprowadził dyskusję w terenie. Spotkanie odbyło

się w Nadleśnictwie Kolumna. Połączono je ze zwiedzaniem zakładów produkujących silikaty –

dzierżawcą terenu ze złożami piasku na terenie Nadleśnictwa. Oddział kontynuuje współpracę

z Łódzkim Oddziałem Polskiego Towarzystwa Botanicznego i uczestniczył w organizacji

ogólnopolskiej konferencji naukowej pt. „Dynamika roślinności w warunkach antropopresji 

i ochrony – aspekty geobotaniczne”. Koło przy Nadleśnictwie Skierniewice zorganizowało dwa

wyjazdy integracyjno−poznawcze w październiku 2008 roku na teren sąsiednich nadleśnictw 

i w czerwcu 2009 roku na szkółkę kontenerową w Nadleśnictwie Jabłonna i do Muzeum

Łowiectwa w Warszawie.

Działalność członków w terenie jest aktywna szczególnie w dziedzinie edukacji przyrod−

niczo−leśnej. Byli oni organizatorami bądź brali czynny udział w licznych spotkaniach i akcjach

z lokalnymi szkołami:

– członkowie Koła przy Nadleśnictwie Kolumna kontynuowali kontakty z lokalną prasą,

radiem i telewizją TVP3 udzielając wywiadów oraz przygotowując materiały do artyku−

łów prasowych na tematy dotyczące gospodarki leśnej oraz ochrony przyrody,

– w ramach współpracy Koła przy Nadleśnictwie Kolumna z Łaskim Oddziałem PTTK

przygotowano i wygłoszono prelekcję na temat przyrody i lasów w Rumunii,

– Koło przy Nadleśnictwie Smardzewice kontynuuje współpracę ze Szkołą Podstawową 

i Gimnazjum w Smardzewicach. Przygotowano i wygłoszono 5 referatów dla młodzieży 

o tematyce przyrodniczo−ekologicznej,

– w Nadleśnictwie Radziwiłłów zorganizowano po raz piąty dla pracowników i okolicznej

ludności rodzinny „Rajd rowerowy Leśnymi Szlakami”, w którym wzięło udział ok. 150

osób.

– Koło przy Nadleśnictwie Grotniki aktywnie zajmuje się zagospodarowaniem pod kątem

turystyczno−rekreacyjnym obiektu ze zbiornikami wodnymi w Smardzewie pod Łodzią.

ODDZIAŁ NADNOTECKI. W okresie sprawozdawczym odbyły się trzy posiedzenia Zarządu

Oddziału. Na dzień 30 czerwca 2009 roku stan członków Oddziału wynosił 460 osób. 

6 września 2008 roku członkowie Oddziału włączyli się w organizację oraz brali czynny

udział w VI Leśnym Rajdzie Rowerowym. Był to rajd, który miał formę „rajdu gwiaździstego”

przez to, że organizowany był przez kilka nadleśnictw (Jastrowie, Lipka, Okonek, Złotów 

i Zdrojowa Góra). Meta rajdu miała miejsce na terenie Leśnej Bazy Lotniczej Krępsko w Nad−

leśnictwie Zdrojowa Góra. Rajd zorganizowano w celu: propagowania walorów przyrodniczych

okolicznych lasów, aktywnego wypoczynku, miejscowego folkloru oraz zaprezentowania aspek−

tów gospodarki leśnej. Przewodniczący Nadnoteckiego Oddziału PTL ufundował jedną z głów−

nych nagród – rower. 

W ramach Europejskiego Tygodnia Leśnego 20−24 października 2008 roku w jednostkach

Lasów Państwowych zostały zorganizowane „Dni Otwarte Lasów Państwowych”. Liczni

członkowie PTL w różnej formie zorganizowali między innymi spotkania z przedstawicielami

samorządu lokalnego i organizacji społecznych oraz placówek edukacyjnych. W części kameral−

nej wygłaszano referaty. W trakcie imprez o charakterze promocyjno−edukacyjnym, uczniowie

szkół podstawowych i gimnazjalnych mogli zapoznać się z pracą leśników oraz znaczeniem

lasów dla społeczeństwa. Wielu z uczniów, brało udział w rajdach rowerowych oraz konkursach
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fotograficznych, rejestrując piękno przyrody. W ramach akcji „Pomóżmy Kasztanowcom” 

z inicjatywy przedstawicieli koła przy Nadleśnictwie Okonek w dniu 14 listopada 2008 roku zor−

ganizowano wraz z nauczycielami oraz uczniami Szkoły Podstawowej w Borucinie zbiórkę liści

kasztanowców zasiedlonych przez szrotówka kasztanowcowiaczka. Akcja miała na celu, oprócz

ograniczenia wylęgu szkodnika, przede wszystkim przedstawienie problemu najmłodszym. 

Członkowie Oddziału uczestniczyli w dniu 7 grudnia 2008 roku w 14. Konferencji

Narodów Zjednoczonych w sprawie Zmian Klimatu (COP 14) na terenie RDLP Piła i RDLP

Poznań. Wyjazdy terenowe miały na celu zaprezentowanie roli lasów w pochłanianiu dwutlenku

węgla z atmosfery. Spotkanie odbyło się na terenie Nadleśnictwa Tuczno. Tam uczestnicy mogli

zapoznać się z wykładem na temat sekwestracji węgla wygłoszonego przez profesora Janusza

Olejnika z Uniwersytetu Przyrodniczego w Poznaniu. 

W dniu 5 lutego 2009 członkowie PTL z Nadleśnictwa Wałcz uczestniczyli w prowadzo−

nym przez prof. dr. hab. Jana Szyszko wykładzie „Zasoby przyrodnicze szansą zrównoważonego

rozwoju kraju – mity, zagrożenia i perspektywy”. Członkowie Koła z Nadleśnictwa Płytnica 

w ramach współpracy z wydziałem Ochrony Przyrody DG LP oraz Komitetem Ochrony Orłów

brali udział w projekcie, który dotyczył edukacji osób dorosłych pod kątem wzbogacenia

umiejętności praktycznych w zakresie inwentaryzacji, monitoringu oraz ochrony najrzadszych

krajowych sów: puchacza, sóweczki i włochatki. Członkowie Koła w Nadleśnictwie Złotów 

w dniu 19 kwietnia 2009 zorganizowali spływ kajakowy rzeką Głomią. Start odbył się na jezierze

miejskim w Złotowie, a zakończył w miejscowości Krajenka. Członkowie Koła z Nadleśnictwa

Zdrojowa Góra (28 maja 2009) wzięli udział w organizowanych przez Pilską Izbę Gospodarczą

„Wielkopolskich Spotkaniach Gospodarczych”. Na stoisku wystawienniczym w Pilskim Domu

Kultury przedstawiono ekspozycję leśną w kontekście trwającej równolegle konferencji poświę−

conej odnawialnym źródłom energii. Hitem wystawy był „plaster” 300−letniego dębu, na

którym opisano historię miasta Piły od wojen szwedzkich po dzień dzisiejszy. 

Jak co roku w maju, członkowie Oddziału w kołach przy nadleśnictwach brali udział w pra−

cach komisji konkursowej „Na Tropach Przyrody”, która oceniała prace dzieci w różnych kate−

goriach wiekowych i kwalifikowała te prace do dalszego etapu konkursu. W czerwcu w Ośrodku

Edukacyjnym w Kalince na terenie Nadleśnictwa Kaczory nagrodzono uczestników konkursu.

Poza tym w okresie sprawozdawczym członkowie Oddziału brali udział w edukacji ekologicznej

społeczeństwa w postaci: prelekcji i wykładów, pokazów filmów oraz organizacji zajęć przyrod−

niczo−leśnych na ścieżkach leśnych, w ośrodkach edukacyjnych oraz w szkołach. 

ODDZIAŁ OLSZTYN. Działalność Oddziału prowadzona jest w 14 kołach przy nadleśnictwach na

terenie województwa warmińsko−mazurskiego, w biurze RDLP i przy Uniwersytecie War−

mińsko−Mazurskim. Oddział liczy 282 osoby. Obecnie w trakcie tworzenia są dwa koła przy

Nadleśnictwach Młynary i Srokowo.

Zarząd Oddziału i członkowie kół uczestniczyli w organizacji siedmiu konferencji tereno−

wych dla służby leśnej dotyczących takich tematów, jak zagadnienia ochrony i hodowli lasu,

zasady edukacji leśnej społeczeństwa, wdrażanie tematyki i obowiązków nadleśnictw w zakresie

zadań ochronnych na projektowanych obszarach Natura 2000. Z udziałem członków

Towarzystwa przeprowadzono podsumowanie konkursów „Mój Las” i „Las Warmiński”, współ−

organizowanych przez Pałac Młodzieży w Olsztynie, oraz Terenowego Turnieju Wiedzy 

o Lesie „Las wokół nas” w Szczytnie, współorganizowanego przez Starostwo Powiatowe 

w Ostródzie. Oddział w Olsztynie był organizatorem wykładu „Tajga 2008” Koła Naukowego

Studentów Wydziału Leśnego SGGW, który odbył się w biurze RDLP w Olsztynie.

Członkowie Towarzystwa brali czynny udział w organizowaniu i wygłaszaniu około 250
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pogadanek w szkołach i na ścieżkach przyrodniczo−edukacyjnych na spotkaniach z młodzieżą 

i dorosłymi w ramach edukacji leśnej społeczeństwa. W okresie sprawozdawczym odbyło się 

16 zarejestrowanych pokazów i szkoleń z zakresu gospodarki leśnej i edukacji społeczeństwa 

z zagadnień dotyczących leśnictwa.

Członkowie Zarządu Oddziału brali czynny udział w opracowaniu publikacji „Ochrona

leśnej przyrody – ochrona różnorodności biologicznej w lasach regionalnych dyrekcji Lasów

Państwowych w Białymstoku i Olsztynie” oraz byli autorami lub współautorami artykułów m.in.

skryptu „Ochrona Przyrody i Dziedzictwa Kulturowego w obrębie LKP Lasy Mazurskie”, 

publikowali w prasie leśnej oraz regionalnej („Las Polski”, „Natura Przyroda Warmii i Mazur”,

„Znad Pisy”). Jeden z członków Zarządu wniósł ważny wkład w wydanie książki „Mazurskie

cmentarze” wydanej przez Wspólnotę Kulturową Borussia.

Członkowie Towarzystwa brali czynny udział w licznych wystawach, z których można

wymienić współorganizację stoiska RDLP na Wiosennych Targach „Pamiętajcie o ogrodach”,

organizowanych przez Ośrodek Doradztwa Rolniczego w Olsztynie (zdobycie pierwszego miejs−

ca w konkursie na najładniejsze stoisko), udział w przygotowaniu stoiska Lasów Państwowych

w trakcie światowej wystawy „Technologie dla ochrony klimatu” towarzyszącej Konferencji

Narodów Zjednoczonych w Sprawie Zmian Klimatu COP 14 w Poznaniu oraz przygotowanie

oprawy edukacyjnej podczas Ogólnopolskiego Festiwalu Muzyki Myśliwskiej w Olsztynie.

Członkowie PTL w minionym okresie współorganizowali liczne imprezy sportowe odby−

wające się na terenie lasów Warmii i Mazur: Mistrzostwa Leśników w Piłce Siatkowej, Mistrzo−

stwa Świata w Jeździe Rowerowej na Orientację zorganizowane na terenie lasów Nadleśnictwa

Stare Jabłonki (w mistrzostwach uczestniczyło 370 zawodników z 28 krajów) czy Mistrzostwa

Polski w Biegu na Orientację zorganizowane na terenie lasów Nadleśnictwa Olsztynek.

Zarząd Oddziału współpracuje z Oddziałem SITLiD, Wojewódzkim Zarządem LOP,

Towarzystwem Przyjaciół Lasu, Regionalną Komisją Ochrony Przyrody, Uniwersytetem Nowo−

czesnego Obywatela w Olsztynie, Uniwersytetem Warmińsko−Mazurskim, PAN w Kórniku,

IBL w Warszawie, Instytutem Ochrony Roślin w Poznaniu, Uniwersytetami w Poznaniu 

i Krakowie oraz SGGW w Warszawie. Przewodniczący Oddziału został wybrany sekretarzem

Rady Społeczno−Naukowej LKP „Lasy Mazurskie”.

ODDZIAŁ PŁOCK. W ramach edukacji leśnej Oddział prowadził następujące działania:

– siódma edycja akcji „Rosnę z drzewem” – 60 dzieci kończących edukację przedszkolną

w miejscowości Sanniki otrzymało drzewka wraz z certyfikatami,

– opieka nad „dębami i uprawami papieskimi”,

– spotkania z młodzieżą – 7 spotkań z udziałem 150 osób.

W ciągu całego roku Oddział opiekował się pomnikiem poświęconym pamięci prof. Jerzego

Grochowskiego w miejscowości Ostrowy.

W mijającym roku Oddział nie organizował seminariów i konferencji. W ramach

współpracy z innymi Oddziałami Towarzystwa członkowie Oddziału wzięli udział w konferenc−

jach „Naturalne odnowienie dębów oraz pielęgnacja upraw i drzewostanów dębowych”

(październik 2008) i „Rekultywacja o kierunku leśnym terenów po wydobyciu kruszywa” (maj

2009) na terenie Nadleśnictwo Kolumna. Członkowie Oddziału współorganizowali lokalne

obchody dni lasu (wiosna 2009).

ODDZIAŁ RADOM. Oddział liczy 66 osób, w tym 12 emerytów. Okres letni 2008 roku był dla

Oddziału Radom okresem przygotowawczym do 108. Zjazdu Delegatów Polskiego

Towarzystwa Leśnego, który odbył się w Cedzynie k. Kielc w dniach 4−6 września 2008 roku. 
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W grudniu 2008 roku Oddział był jednym ze współorganizatorów (wspólnie z RDLP 

w Łodzi, redakcją „Tygodnika Radomskiego” i Stowarzyszeniem Hubalczyków) uroczystości 

o charakterze patriotycznym pod nazwą „Hubalowa Wigilia”. W uroczystości wzięło udział

około 120 osób, głównie młodzież ze szkół noszących imię H. Dobrzańskiego „Hubala”.

Kontynuując tradycję pamięci „Hubala” w dniu 30 kwietnia 2009 roku zorganizowano wspólnie

z wyżej wymienionymi instytucjami uroczystość patriotyczną w rocznicę śmierci „Hubala”, 

w której wzięło udział około 250 osób, głównie młodzież ze szkół z Radomia i Brudzewic.

Organizatorzy postanowili kontynuować te tradycje rokrocznie. 

W dniach 16−17 marca 2009 roku przedstawiciel Radomskiego Oddziału PTL wziął udział

w spotkaniu w LZD w Siemianicach organizowanym przez Zarząd Główny PTL na temat

„Przyszłość i propozycje nowych form działalności PTL”. W dniu 19 czerwca 2009 roku odbyło

Walne Zebranie sprawozdawcze połączone z sesją referatową. Na zebraniu przedstawiono spra−

wozdanie ze 108. Zjazdu Delegatów Oddziałów w Cedzynie, przyjęto w poczet członków 

5 nowych osób oraz wręczono odznaki honorowe PTL. W trakcie zebrania przewodniczący

Oddziału zaproponował, aby jesienią 2009 roku zorganizować wspólnie z RDLP w Radomiu

sesję popularno−naukową poświęconą uczczeniu 85 rocznicy powstania Lasów Państwowych.

Zgłosił on również inną inicjatywę, aby w 2010 roku, w związku z przypadającą 130 rocznicą

utworzenia RDLP w Radomiu, zorganizować w Muzeum Okręgowym w Radomiu wystawę

dokumentującą historię gospodarki leśnej w regionie radomsko−kieleckim. W drugiej części

spotkania wygłoszono dwa referaty. Referat pierwszy wygłoszony przez kol. Witolda Krawczyka

dotyczył sposobów wprowadzania dębu do upraw leśnych z wykorzystaniem najnowszych

trendów w tym zakresie. Referat drugi wygłosił kol. Jacek Koba i dotyczył on gospodarowania

na siedliskach przyrodniczych chronionych Natura 2000 z dominującym udziałem dębu. 

W części trzeciej spotkania na terenie Nadleśnictwa Dobieszyn odbyła się sesja terenowa.

Tematem zasadniczym było wprowadzanie dębu do upraw leśnych, w tym na siedliskach przy−

rodniczych chronionych. Gospodarzem tej części sesji był mgr inż. Jan Chryzostom Czachowski

– nadleśniczy Nadleśnictwa Dobieszyn. 

W czerwcu 2009 roku Zarząd Oddziału przedstawiał stanowisko odnośnie wprowadzania

sieci Natura 2000 w Polsce i nowelizowanych polskich standardów „Zasad, Kryteriów i Wskaź−

ników Dobrej Gospodarki Leśnej FSC w Polsce”. Stanowisko zostało przesłane do Polskiej

Grupy Roboczej FSC, RDLP w Radomiu i DGLP w Warszawie. 

ODDZIAŁ SZCZECIN. Stan członków PTL Oddział Szczecin na dzień 30 czerwca 2009 wynosi 109

osób, w tym 9 emerytów i nie zmienił się w okresie sprawozdawczym. 

Działalność Zarządu skoncentrowana była głównie na realizacji zadań statutowych, w tym

przede wszystkim na:

– utrzymaniu współpracy z oddziałami i kołami organizacji technicznych i naukowych 

o zbliżonych zainteresowaniach,

– propagowaniu w społeczeństwie zasad wielofunkcyjnej gospodarki leśnej,

– propagowaniu roli Towarzystwa w otoczeniu. 

Sytuacja gospodarcza oraz akty prawne dotyczące ochrony środowiska miały podstawowy wpływ

na działalność członków Oddziału w okresie sprawozdawczym. Już w połowie 2008 roku

wystąpiły wyraźne symptomy świadczące o rysujących się trudnościach w sprzedaży drewna.

Najszybciej i w najszerszym zakresie trudności te dotknęły dyrekcję szczecińską, gdzie ponad

70% odbiorców eksportuje swoje wyroby. Także w drugiej połowie roku pojawiły się informa−

cje o regulacjach prawnych dotyczących obszarów Natura 2000 znacznie ograniczających racjo−
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nalne prowadzenie gospodarki leśnej. Około 40% lasów na terenie RDLP leży w obszarach

Natura 2000. Uwzględniając w/w uwarunkowania, ZO na posiedzeniu we wrześniu 2008 roku

podjął decyzję, że członkowie powinni czynnie przyłączyć się do działań zmierzających do

poprawy sytuacji w zakresie sprzedaży drewna oraz zaproponowania rozwiązań, które by

umożliwiały bezkonfliktową realizację zadań gospodarczych na obszarach Natura 2000. Z satys−

fakcją należy stwierdzić, iż efektem tych działań są regionalne wytyczne dotyczące prowadzenia

gospodarki leśnej na obszarach Natura 2000. Wytyczne te uzgodnione ze środowiskiem

naukowym oraz organizacjami ekologicznymi, stały się podstawowym dokumentem dla tereno−

wej służby leśnej, określającym sposoby prowadzenia racjonalnej gospodarki leśnej na obsza−

rach Natura 2000. Także członkowie Oddziału w znacznym stopniu przyczynili się poprzez

swoje dobre kontakty z leśnikami niemieckimi do istotnej poprawy w zakresie sprzedaży drew−

na, co miało bezpośrednie, pozytywne przełożenie na sytuację ekonomiczną LP.

W okresie sprawozdawczym z inicjatywy Zarządu Oddziału i przy czynnym udziale

członków Towarzystwa rozpoczęto prace nad monografią Regionalnej Dyrekcji, obejmującej

okres od 1945 roku, ze szczególnym uwzględnieniem ludzi pracujących w tym okresie.

Kontynuowano wieloletnią dobrą współpracę z Polskim Towarzystwem Botanicznym 

i Polskim Towarzystwem Gleboznawczym. Jej efekt to dwa spotkania terenowe w maju i czerw−

cu 2009 roku. Zaprezentowano na nich bieżące problemy gospodarki leśnej oraz ustalono zasady

współpracy w zakresie szeroko rozumianej ochrony przyrody w lasach. Kontynuowano także

dobrą współpracę z leśnikami niemieckimi. W okresie sprawozdawczym odbyło się pięć

roboczych spotkań polsko−niemieckich, obejmujących jednostki położone wzdłuż granicy. 

W czerwcu 2009 Oddział był gospodarzem dwudniowego spotkania z udziałem delegacji

Niemieckiego Towarzystwa Leśnego w ramach konferencji naukowej z okazji 64 rocznicy

działalności tego Towarzystwa.

Ponadto członkowie Towarzystwa czynnie uczestniczyli w realizacji tematów rozpoczętych

w latach poprzednich. Były to:

– prace mające na celu zinwentaryzowanie miejsc pamięci o leśnikach pracujących w prze−

szłości na tych terenach; 

– współpraca z Polskim Towarzystwem Botanicznym – cykl pogadanek prezentujących

walory przyrodnicze Pomorza Zachodniego;

– współpraca z Szczecińskim Towarzystwem Naukowym przy organizacji dorocznego

„Zachodniopomorskie spotkania z nauką”.

Zarząd Oddziału kontynuował wieloletnią współpracę z Regionalnym Centrum Informacji 

i Wspomagania Organizacji Pozarządowych, Zarządem Oddziału SITLiD i Zarządem Woje−

wódzkim Ligi Ochrony. 

ODDZIAŁ SZCZECINEK. Główny nacisk w ostatnim czasie Oddziału położył na działalność szkole−

niową. Zmiany wprowadzone ustawami o ochronie przyrody i o udostępnianiu informacji 

o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenie od−

działywania na środowisko wymogły konieczność dostosowania się leśników do nowych

uwarunkowań. Dlatego z inicjatywy członków PTL odbyło się kilka spotkań z Regionalnymi

Dyrekcjami Ochrony Środowiska. W kwietniu 2009 w Orzechowie Morskim członkowie PTL

ze wszystkich nadleśnictw uczestniczyli w warsztatach szkoleniowych zorganizowanych przez

Zachodniopomorski RDOŚ. Również w lipcu 2009 roku uczestniczono w cyklu szkoleń z zakre−

su sporządzania prognozy oddziaływania na środowisko planu urządzania lasu. W dniu 24 czer−

wca 2009 roku na terenie Nadleśnictwa Czaplinek objętego w całości zasięgiem obszarów Natura
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2000 zorganizowano szkolenie przeprowadzone przez dr. Pawła Rutkowskiego, na którym dopra−

cowano i przyjęto do stosowania szczegółowe sposoby postępowania hodowlanego na poszcze−

gólnych siedliskach chronionych.

Pokłosiem prowadzonej od lat przez PTL polsko−niemieckiej wymiany grup leśników jest

wspólna inicjatywa zorganizowania ,,Dni bioróżnorodności”. Pomysł narodził się podczas wspól−

nych rozmów o formach działania w środowiskach Niemieckiego i Polskiego Towarzystwa Leśne−

go. Późniejsze kontakty z kolegami niemieckimi zaowocowały rozpoczęciem realizacji projektu.

W dniach 12−14 czerwca 2009 na terenie nadleśnictw wchodzących w skład LKP odbyła

się pierwsza odsłona projektu „Dni bioróżnorodności LKP Lasy Warcińsko−Polanowskie”.

Projekt ma na celu integrację środowisk naukowych, leśników i społeczności lokalnej na rzecz

poznania i ochrony przyrody. Eksperci z różnych dziedzin nauk przyrodniczych przeprowadzić

będą badania terenowe wybranych ekosystemów. Wyniki będą cyklicznie publikowane w formie

zeszytów przedstawiających bogactwo fauny i flory LKP. 

Członkowie PTL aktywnie uczestniczą w redagowaniu i wydawaniu Biuletynu ,,Lasy” 

– dwumiesięcznika informacyjnego RDLP w Szczecinku. Adresowany on jest do wszystkich

pracowników oraz do samorządów i innych jednostek współpracujących z lasami.

Pozostałe działania Oddziału obejmują:

– Zorganizowanie przy współudziale Zarządu Miejsko−Gminnego LOP 17 edycji konkur−

su recytatorskiego ,,Przyroda w poezji i prozie”. W finale, w dniu 30 października 2008

roku, uczestniczyło 40 uczniów z 21 szkół podstawowych i średnich.

– Zorganizowanie przy współudziale z LOP konkursu ekologicznego ,,Las i jego

mieszkańcy” w dniu 4 czerwca 2009 roku. W finale konkursu uczestniczyło 55 zawod−

ników z 19 szkół podstawowych, gimnazjalnych i średnich.

– Zorganizowanie, wspólnie ze Starostwem i Urzędem Miasta V Powiatowego Złazu

Pieszego ,,Świątki 2009”.

– Uczestniczenie czynnie w życiu kulturalno−rozrywkowym miasta Szczecinek. Samorzą−

dowa Agencja Promocji i Kultury w Szczecinku zaprosiła leśników do organizowanego 

w dniu 26 lipca 2009 „Pikniku z mundurem – prezentacji zawodów służb munduro−

wych”. Na stoisku Lasów Państwowych prezentowano zwierzęta leśne, filmy o tematyce

leśnej oraz materiały promocyjne z Dyrekcji i poszczególnych nadleśnictw. W sąsiedz−

twie namiotu wystawiono maszyny leśne: forwarder i harvester, wóz gaśniczy oraz

samochód Straży Leśnej. Oprócz tego Nadleśnictwo Szczecinek przeprowadziło grę

plenerową dla uczestników pikniku. Piknik uświetni Zespół Trębaczy Myśliwskich 

z Nadleśnictwa Czarne oraz pokaz gaszenia pożaru przy użyciu śmigłowca.

– Udział członków PTL w pracach komisji związanych z opracowywaniem planów

urządzenia lasu.

– Udział członków PTL w organizacji XVI Mistrzostw Strzeleckich Leśników RDLP 

w Szczecinku w Nadleśnictwie Miastko.

– Kontynuacja programu w Nadleśnictwie Bytów ,,Różne metody wprowadzania dębów

do upraw w zmieszaniu z innymi gatunkami”.

– Udział członków PTL w pracach zespołów powołanych przy Urzędach Wojewódzkich 

w Gdańsku i Szczecinie opiniujących tworzenie obszarów Natura 2000. 

Indywidualne działania członków Oddziału to m.in: 

– kol. Jarosław Czarnecki bierze udział w pracach zespołu badawczego złożonego z praco−

wników Uniwersytetu Kazimierza Wielkiego w Bydgoszczy, Instytutu Dendrologii PAN

w Kórniku nad pochodzeniem polskich populacji jodły pospolitej, 
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– kol. Daniel Lemke aktywnie bierze udział w pracach zespołów zajmujących się proble−

matyką obszarów Natura 2000 na terenie województw: pomorskiego i zachodniopomor−

skiego,

– kol. Janusz Rautszko jest autorem książeczki ,,Poradnik leśnego wędrowca”, w której 

w przystępny sposób przedstawione są zasady przebywania turysty w lesie i która jed−

nocześnie zawiera sporo wiadomości przyrodniczych przydatnych w czasie wycieczki do

lasu. 

ODDZIAŁ ŚWIĘTOKRZYSKI. We wrześniu 2008 roku Oddziału Świętokrzyski wspólnie z Oddział−

em Radom oraz RDLP w Radomiu przygotowali 108. Zjazd Delegatów Polskiego Towarzystwa

Leśnego, który odbył się w Cedzynie k. Kielc.

Świętokrzyski Oddział Polskiego Towarzystwa Leśnego w Kielcach podjął na zebraniu

sprawozdawczo−wyborczym w dniu 26 maja 2009 roku szereg wniosków i uchwał. Zarząd

Oddziału przygotowuje opinię w sprawie lokalizacji na terenie Lasów Państwowych obszarów

Natura 2000. Zdaniem ZO uwarunkowania międzynarodowe oraz sytuacja gospodarcza Polski

spowodowana światowym kryzysem ekonomicznym wymagają uwzględniania w ramach

prowadzonej gospodarki leśnej bieżącej analizy ekonomicznej w zakresie działalności

wynikającej zarówno z bezpośredniej gospodarki leśnej, jak też ochrony przyrody. Dotyczy to

polityki kształtowania cen drewna oraz rzetelnej wyceny kosztów działalności ochronnej i strat,

jakie wynikają z wprowadzenia nowych form ochrony przyrody. Podejmowanie działań mają−

cych na celu łagodzenie skutków kryzysu gospodarczego w leśnictwie powinno polegać między

innymi na przeniesieniu zwiększających się obciążeń lasów państwowych z tytułu wykonywa−

nia ochrony przyrody na całe społeczeństwo. 

W celu większej integracji członków Polskiego Towarzystwa Leśnego działających na tere−

nie Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Radomiu Zarząd Oddziału Świętokrzyskiego

proponuje połączenie się Świętokrzyskiego Oddziału PTL i Radomskiego Oddziału PTL 

w jeden Oddział działający w ramach Regionalnej Dyrekcji. Realizacja tego wniosku według

Zarządu Oddziału będzie sprzyjać lepszej organizacji funkcjonowania struktur Towarzystwa. 

ODDZIAŁ TORUŃ. Oddział liczy 306 członków, zorganizowanych w 16 kołach działających przy

nadleśnictwach i jednym w biurze RDLP. W 2008 roku samorozwiązaniu uległo Koło przy

Nadleśnictwie Rytel, które liczyło 16 członków. W 2008 roku odbyły się 4 zebrania członków

Zarządu Oddziału oraz 3 posiedzenia Prezydium Zarządu. Ponadto 4 listopada 2008 roku odbyło

się drugie w tym roku Walne Zebranie Delegatów Kół poświęcone omówieniu bieżących spraw. 

W 2008 roku członkowie Kół PTL przy nadleśnictwach prowadzili zajęcia z ekologii 

i leśnictwa przez ośrodki edukacji leśnej, izby edukacyjne, leśne ścieżki edukacyjne, punkty

edukacji leśnej, pogadanki i prelekcje w szkołach oraz konkursy. W zajęciach uczestniczyło

ogółem około 90 000 osób, przede wszystkim dzieci i młodzież szkolna. 

Seminaria, szkolenia, konferencje obejmowały m.in.:

– szkolenie z zakresu przebudowy drzewostanów dla studentów (30 osób) Studium

Podyplomowego Urządzania Lasu z Poznania (Nadleśnictwo Jamy), 

– wykład pt. „Lekcje w lesie“, który wygłoszony został w Ośrodku Kultury Leśnej w Gołu−

chowie (Nadleśnictwo Żołędowo i p. Barbara Czołnik), 

– wykład pt. „Przystosowanie gospodarki leśnej do rozwoju mechanizacji prac leśnych”

(Nadleśnictwo Żołędowo), 

– wykład pt. „Rola martwego drewna w lesie“ (Nadleśnictwo Włocławek). 
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Członkowie PTL przy Nadleśnictwie Skrwilno urządzili wystawę o tematyce leśnej 

i łowieckiej, którą eksponowano podczas dożynek powiatowych w Rypinie. Z kolei Koła przy

nadleśnictwach Osie i Zamrzenica były współorganizatorami dorocznych Targów Gospodarki

Leśnej „Eko−Las” w Tucholi. 

Podobnie jak w poprzednich latach członkowie PTL brali czynny udział w akcjach organi−

zowanych pod hasłem „Sprzątanie Świata”, czy „Ratujmy kasztanowce”, w dorocznych

obchodach „Dni Lasu” z udziałem miejscowych władz, młodzieży i społeczeństwa, a także

uczestniczyli w organizacji Europejskiego Tygodnia Leśnego i Dni Otwartych Lasów

Państwowych, w których corocznie uczestniczą liczne rzesze społeczeństwa. 

ODDZIAŁ WARSZAWA. Oddział liczy 255 członków w tym 69 emerytów. W dniu 23 czerwca 2009

roku w Warszawie odbyło się Walne Zebranie Wyborcze, na którym na kolejną kadencję wybra−

no na przewodniczącego kol. Ireneusza Olejarskiego. W okresie sprawozdawczym Zarząd

Oddziału odbył 4 zebrania, na których omawiane były sprawy związane z działalnością

Oddziału, a więc ustalanie tematów zebrań problemowych i ich organizacja, przyjmowanie

nowych członków, analizowanie wpływów ze składek członkowskich i inne.

Oddział zorganizował 6 wykładów i prelekcji, które miały miejsce w IBL w Sękocinie i na

Wydziale Leśnym SGGW. W dniu 20 lutego 2009 roku miała miejsce relacja studentów

Wydziału Leśnego SGGW z wyprawy badawczej „Tajga 2008”. W dniu 20 marca 2009 odbyła

się prelekcja kol. Jacka Frankowskiego „Zakład Praktyk Leśnych w Broku. Dzieło Wojciecha

B. Jastrzębowskiego oraz los jego studenta Ludomira Benedyktowicza – leśnika, powstańca 

styczniowego i malarza”. Dnia 31 marca 2009 roku kol. Alojzy Kowalkowski wygłosił wykład

„Znaczenie litopedogenicznych cech środowiska peryglacjalnego w diagnostyce gleb do celów

siedliskowych”. Dnia 15 kwietnia 2009 został wygłoszony ponownie (w rozszerzonej wersji)

wykład kol. Stanisława Dunikowskiego „Historia Oddziału PTL w Warszawie” W dniu 9 czer−

wca 2009 miała miejsce prelekcja Krzysztofa Dembicza z Wydziału Geologii UW pt. „Zanim

spadł śnieg, czyli o geologii i paleoklimacie Polski i Chin”. Dnia 23 czerwca 2009 odbyła się

prelekcja kol. Alojzego Kowalkowskiego pt. „Roślinność i siedliska krajobrazów leśnych

północno−zachodniej Turcji”

ODDZIAŁ WIELKOPOLSKI. Sprawozdawcze Walne Zebranie Członków Oddziału odbyło się 26

listopada 2008 roku. Zarząd Oddziału w okresie sprawozdawczym zbierał się 5 razy. Oddział

liczy aktualnie 172 członków. 

Oddział był współorganizatorem konferencji naukowej „Rozwój hodowli lasu wspólnym

osiągnięciem nauki i praktyki leśnej”, zorganizowanej z okazji 90−tej rocznicy powstania

Katedry Hodowli Lasu Uniwersytetu Przyrodniczego w Poznaniu, która odbyła się w dniach 

27−29 maja 2009 roku w Leśnym Zakładzie Doświadczalnym Murowana Goślina oraz

Nadleśnictwie Łopuchówko. Oddział był także współorganizatorem Forum Leśnego, które

odbyło się 3 października 2008 roku w Poznaniu na terenie MTP w ramach Międzynarodowych

Targów Hodowli, Ogrodnictwa i Rozwoju Obszarów Wiejskich FARMA 2008 pod hasłem

„Człowiek−Las−Drewno”. Tematami tegorocznego Forum były:

– certyfikacja w lasach, 

– lasy a rozwój obszarów wiejskich,

– aktualności (prof. Andrzej Mizgajski – Konferencja Klimatyczna na Bali, dr Yuriy Pautov

– Nowy Kodeks leśny Federacji Rosyjskiej oraz Certyfikacja lasów w Rosji).

Ponadto nadano wyróżniającym się produktom Leśny Znak Jakości.
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Oddział zorganizował 18 grudnia 2008 roku seminarium z okazji Jubileuszu swojego 

100−lecia. Po wysłuchaniu trzech referatów i występu chóru odbyło się tradycyjne spotkanie

wigilijno−noworoczne członków Oddziału.

W 2007 roku Zarząd Oddziału postanowił corocznie nagradzać najlepszego studenta

Wydziału Leśnego Uniwersytetu Przyrodniczego w Poznaniu tytułem „Student roku” oraz

nagrodą finansową. Wyboru kandydata dokonuje kapituła. Od 2008 roku pełna nazwa tytułu

brzmi „Nagroda i tytuł student roku im. prof. Józefa Rivolego”. W roku 2009 tytuł otrzymał

Leszek Simonowicz, student IV roku.

W okresie sprawozdawczym ukazało się trzecie, poprawione i uzupełnione wydanie porad−

nika „Ochrona przyrody w lasach. Ochrona zwierząt” oraz kilka książeczek dla dzieci, które są

wkomponowane w akcję edukacyjną realizowaną w ramach kampanii „Lasom przyjazny”.

Zainicjowano również kolejny projekt wydawniczy obejmujący monografię „Dąb na Płycie

Krotoszyńskiej”. Ukończenie prac, których zwieńczeniem będzie obszerna praca, planowane

jest po 2010 roku. Ukazała się pierwsza książka z nowego cyklu „Z historii lasów wielkopol−

skich” pt. „Z lasów nadodrzańskich”.

W okresie sprawozdawczym łącznie odbyło się 5 zebrań referatowych:

– 5 listopada 2008 – Tomasz Wieczorek i Rafał Wypych „Próba porównania gospodarki

leśnej w Hessen−Forst, na podstawie wybranych zagadnień, z modelem leśnictwa 

w Polsce”,

– 19 listopada 2008 – Jarosław Czarnecki „Etyka w służbie leśnej”,

– 26 listopada 2008 – Rafał Śniegocki „Ochrona przyrody w lasach Wielkopolski na tle

lasów Polski”,

– 11 marca 2009 – Krzysztof Schwartz „Las i woda – próby ratowania lasów łęgowych 

w Nadleśnictwie Jarocin”,

– 25 marca 2009 – Tomasz Markiewicz „Certyfikacja gospodarki leśnej wg zasad FSC,

przebieg audytu i najczęstsze problemy”.

W ramach cyklu „Sesje terenowe – Znana i nieznana Wielkopolska” w dniu 18 października

2008 odbyła się sesja terenowa „Aspekty przyrodnicze i kulturowe terenu Nadleśnictwa

Sieraków”. W dniach 27−28 czerwca 2008 odbył się wyjazd członków i sympatyków Oddziału z

cyklu „Szlakiem Techników Leśnych” do technikum w Goraju i Nadleśnictwa Krucz, gdzie

podziwiano walory przyrodnicze i unikatowe zabytki. W dniach 9−12 października 2008 odbył

się wyjazd członków Oddziału do Nadleśnictw Suwałki i Gołdap oraz Wigierskiego Parku

Narodowego.

Oddział z Regionalną Dyrekcją LP w Poznaniu oraz Nadleśnictwem Gniezno zorgani−

zował 9 maja 2009 w Gnieźnie kolejny festyn „Lasom Przyjazny” w ramach kampanii skiero−

wanej do społeczeństwa, a w szczególności do dzieci i młodzieży. Statuetkę „Lasom Przyjazny”

otrzymały Międzynarodowe Targi Poznańskie. 28 września 2008 Oddział Wielkopolski był orga−

nizatorem imprezy „Z kijkami do lasu” (z Polskim Towarzystwem Kardiologicznym) rekrea−

cyjno−edukacyjnej w ramach kampanii „Lasom Przyjazny” z okazji Światowego Dnia Serca.

Spotkanie o charakterze spaceru nordyckiego odbyło się w Nadleśnictwie Grodzisk. 16 maja

2009 r. odbyła się majówka w Nadleśnictwie Konstantynowo mająca w zamyśle integrację

członków i sympatyków PTL. 

Przewodniczący Oddziału Wielkopolskiego zasiada jako przedstawiciel Polskiego

Towarzystwa Leśnego w Radzie Naukowej Ośrodka Kultury Leśnej w Gołuchowie. Istnieje

strona internetowa (www.wielkopolski.ptl.pl), na której Zarząd Oddziału zamieszcza informacje
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o działalności PTL w Polsce i regionie, Statut PTL, wzór deklaracji członkowskiej. Bieżące

informacje o działalności Oddziału Wielkopolskiego przekazywane są na łamach „Wielkopol−

skiego Przeglądu Leśniczego”. Tradycyjnie Oddział Wielkopolski PTL wspólnie z RDLP

Poznań i Kołem Leśników Studentów Wydziału Leśnego UP w Poznaniu zorganizował „XVI

Bal Leśnika”. Bal odbył się w 17 stycznia 2009 roku w LOS Puszczykowo. 

ODDZIAŁ WROCŁAW. Zebranie Sprawozdawczo−Wyborcze Członków Oddziału odbyło się 17 mar−

ca 2009 roku. W okresie sprawozdawczym powstało nowe Koło przy Nadleśnictwie Złotoryja.

Ponadto przyjęto 40 członków do kół przy Nadleśnictwach Bardo, Miękinia, Świeradów i Złoto−

ryja oraz kół przy RDLP Wrocław i Biurze Urządzania Lasu w Brzegu. Stan członków Oddziału

wynosi 298 osób. Zarządu Oddziału spotkał się na posiedzeniach cztery razy. Omawiano, podej−

mowano decyzje i działania organizacyjne m.in. w następujących sprawach:

– konferencja terenowa zorganizowana przy współudziale Regionalnej Dyrekcji Lasów

Państwowych, Ligi Ochrony Przyrody oraz Nadleśnictw Świeradów i Szklarska Poręba.

Konferencja „Edukacja leśna i przyrodnicza w RDLP Wrocław na przykładzie LKP

Sudety Zachodnie” odbyła się w dniach 19−20 czerwca 2008 roku na terenie LKP 

i Ośrodka Karkonoskiego Parku Narodowego.

– współpraca z Zespołem Przedszkolno−Szkolnym nr 2 we Wrocławiu oraz uczelniami

położonymi na terenie miasta Wrocławia.

– wstępne uzgodnienia odnośnie organizacji w jesienią 2009 roku na terenie Nadleśnictwa

Kamienna Góra konferencji terenowej „Problem zagrożenia trwałości lasów w Sudetach”.

Bogato przedstawia się aktywna działalność rzeczowa kół Oddziału:

– Koło przy Nadleśnictwie Wołów – przygotowanie i wygłoszenie prelekcji we Wrocławiu

pt.: „Dom w dolinie mgieł” na temat przyrody Doliny Odry; przeprowadzenie eliminacji

i szkolnych konkursów wiedzy o przyrodzie i lesie; opracowanie folderu o walorach przy−

rodniczych Ostoi Natura 2000 ,,Łęgi Odrzańskie”; objęcie patronatem i udzielenie

pomocy szkołom podstawowym w zakresie konkursu ,,Ożywić Pola”.

– Koło przy Nadleśnictwie Miękinia – udział w różnego rodzaju formach edukacji przy−

rodniczo−leśnej: lekcje terenowe i wycieczki, spotkania z leśnikiem w szkołach, akcje

„Dzień Ziemi”, „Sprzątanie Świata”.

– Koło przy Nadleśnictwie Kamienna Góra – współorganizacja z Domem Kultury 

w Lubawce konkursu dla dzieci ze szkół podstawowych i młodzieży gimnazjalnej o te−

matyce „Pomagamy ptakom”; współpraca ze szkołą Podstawową w Miszkowicach przy

organizacji IV Ogólnopolskiego Konkursu „Czysty Las”; pomoc Zespołowi Szkół 

w Kamiennej Górze w realizacji projektu ekologicznego „Szkolny park sportu, rekreacji

i nauki miejscem dla uczniów i mieszkańców pobliskiego osiedla”.

– Koło przy Nadleśnictwie Bardo – prowadzenie edukacji leśnej i przyrodniczej dla szkół 

i przedszkoli z okolic Barda, Kłodzka, Złotego Stoku, Srebrnej Góry oraz Ząbkowic;

współpraca z samorządami oraz organizacjami i towarzystwami działającymi na ziemi

Kłodzkiej.

– Koło przy Nadleśnictwie Henryków – organizacja spotkań z młodzieżą szkolną z propa−

gowaniem roli leśników w utrzymaniu trwałej i zrównoważonej gospodarki leśnej; udział

w organizacji i prowadzeniu akcji: „Dni otwarte w jednostkach LP”, „Dni drzewa”,

„Zima w lesie”, „Rośniemy jak dęby”, „Czysty las”; współorganizacja konkursów „Las

w obiektywie” oraz „Jak dbam o przyrodę”.
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– Koło przy Nadleśnictwie Złotoryja – organizacja konferencji „Restytucja jodły w Sude−

tach” i „Doświadczenia proweniencje sosny”.

– Koło przy Nadleśnictwie Bolesławiec – organizowanie wycieczek na tereny leśne w celu

poznania lasu i pracy leśników; współpraca ze Strażą Pożarną, a w szczególności spon−

sorowanie Eliminacji Powiatowych Ogólnopolskiego Turnieju Wiedzy Pożarniczej (maj

2008).

– Koło przy Nadleśnictwie Milicz – współorganizacja VI Powiatowego Konkursu przyrod−

niczego „Co wiem o przyrodzie” (31 marca 2008); propagowanie i udział w organizacji

konkursu „Czysty Las” w szkołach powiatu milickiego; prowadzenie akcji „Żaba” 

– umożliwienie dotarcia płazom do zbiorników rozrodczych; udział w organizacji XII

Regionalnego Konkursu Wiedzy o Dolinie Baryczy (20 maja 2008); wspólnie z Dolno−

śląską Fundacją Ekorozwoju prowadzenie zajęć edukacyjnych dla dzieci ze szkół woj.

wielkopolskiego.

– Koło przy Nadleśnictwie Świeradów – przygotowanie i realizacja polsko−niemieckiego

projektu „Spacery Wiosenne”; cykliczne warsztaty terenowe dla aktywnych turystów 

w każdym przedziale wiekowym; przygotowanie i realizacja z lokalną telewizją Lubań−

−Bolesławiec cyklu spotkań. 

– Koło przy Nadleśnictwie Szklarska Poręba – modernizacja ścieżki dydaktycznej „Cicha

Dolina”; udział w redagowaniu przewodników „Cicha dolina”, „Jeleniówka” i „Zeszyt

przyjaciela przyrody”; udział w programie restytucji jodły; współorganizacja seminarium

dotyczącego tej problematyki; współorganizacja z Nadleśnictwem Świeradów i biurem

Wojewódzkiego Konserwatora Przyrody konferencji ze strony niemieckiej poświęconej

ochronie przyrody na terenie LKP Sudety Zachodnie; współorganizacja XII Biegu

Leśników w ramach Biegu Piastów; współorganizacja Szachowych Mistrzostw Polski

Leśników.

– Koło przy Nadleśnictwie Świdnica – współorganizacja 18 imprez z zakresu edukacji

leśnej i przyrodniczej dla uczniów szkół podstawowych oraz gimnazjalnych; udział 

w akcji „Sprzątanie świata”.

ODDZIAŁ ZIELONA GÓRA. Od 108. Zjazdu odbyły się 2 posiedzenia Zarządu Oddziału, na któ−

rych opracowany został plan pracy na rok 2009, przedyskutowano założenia konferencji tema−

tycznych planowanych do zrealizowania w roku 2009 i analizowano sprawy bieżące. 28 listopada

2008 roku odbyło się Walne Zebranie Sprawozdawcze.

Członkowie Oddziału uczestniczyli w wyjeździe szkoleniowym do Wielkiej Brytanii 

w ramach realizowanego programu poznawczego związanego z gospodarką leśną państw Unii

Europejskiej. 11 września 2008 r. w Nadleśnictwie Babimost na szkółce leśnej w Rogozińcu,

odbyła się konferencja hodowlana, której tematem była problematyka wprowadzania sadzonek

z zakrytym systemem korzeniowym, technologia produkcji i terminy sadzenia. Konferencja

skierowana do nadleśniczych miała na celu przedstawienie technologii produkcji sadzonek 

z zakrytym systemem korzeniowym, zachęcenie do wykorzystywania sadzonek produkowanych

w tej technologii, jak również przekonanie do późnoletniego i jesiennego terminu sadzenia. 

W konferencji wzięli udział koledzy ze Szczecińskiego Oddziału PTL. 3 października 2008

roku wspólnie z oddziałem SITLiD zorganizowano wyjazd na piąte Forum Leśne „Człowiek−

−Las−Drewno“ w ramach Międzynarodowych Targów Hodowli Zwierząt i Rozwoju Obszarów

Wiejskich FARMA 2008. 

Realizując plan w zakresie edukacji społeczeństwa, przybliżania problemów i zakresu

działalności współczesnego leśnictwa, członkowie Oddziału angażowali się w organizację
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Europejskiego Tygodnia Leśnego i współpracowali z lokalnymi mediami. Kontynuowana jest

integracja i współpraca z sąsiednimi oddziałami PTL. Współorganizowano obchody 15−lecia

działalności LKP „Bory Lubuskie” i konferencję „Lasy Zielonogórskie na przestrzeni dziejów,

Nadleśnictwo Szprotawa – gospodarka leśna, ochrona przyrody – historia i teraźniejszość“ 

(3 września 2009).

Zakończenie

Działalność członków Polskiego Towarzystwa Leśnego kreśli szeroki zakres prowadzonych prac

na szczeblu lokalnym, regionalnym, krajowym i międzynarodowym. Troska o przyszłość lasów,

właściwe relacje pomiędzy leśnikami i społeczeństwem, edukację leśną społeczeństwa, a szcze−

gólnie młodzieży, popularyzację wiedzy przyrodniczej i leśnej, popularyzację najnowszych

osiągnięć nauk leśnych to główne wątki zagadnień wymienionych w sprawozdaniu i realizo−

wanych przez Zarząd Główny, oddziały, komisje problemowe i koła naszego Towarzystwa. 

W imieniu Zarządu Głównego, życzę wszystkim Koleżankom i Kolegom dużo satysfakcji 

z działalności w Polskim Towarzystwie Leśnym.

Darz Bór!

sekretarz ZG PTL

dr inż. Jan Łukaszewicz


